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Az erdőszerető Isten

Bőrünkön tapasztaljuk a drasztikus klíma-
változást, szinte ég a földgömb, vagy lassan 
olyan, mint egy tűzgolyó, ilyenkor jólesik er-
dőfürdőt venni a fák árnyékában.

 4-5. oldal

Élettárs vagy házastárs?

Mi az, ami igazán hiteles lehet egy férfi  és 
egy nő együttélése szempontjából? Isten ki-
jelentése világos ezzel kapcsolatban, mégis 
egyre kevesebb a házasság. 

9. oldal

Megálló vagy végállomás?

Az ismeretüket, hitüket megerősítő fi atalok 
számára a konfi rmáció gyakran a folyamat 
végét jelenti, így sokan elhagyják gyülekeze-
tüket. Hogyan lehetne ez másként? 

15. oldal

Kezdjünk végre 
élni!
„Az a hivatásod, hogy a világban legyél anél-
kül, hogy a világból lennél.”

Nagy kérdés – azt hiszem, nem csak szá-
momra –, hogy milyen módon lehetne elérni 
azt, hogy a gyülekezeti tagok lelkesebben ve-
gyenek részt a közösségi életben. Mi lehetne 
az az indíttatás, amely által minden gyüleke-
zeti tag, vagy ha nem is mind, de a nagy több-
ség ügyének érezze a keresztyénséget, hitének 
mindennapi megélését. Hogyan lehetne kisza-
badulni a tradícióhajhászás vagy éppenséggel 
a megszervezett egyházi programok terhelő 
köréből? És hogyan lehetne félretenni a tiszta 
üzenet rovására menő, erőltetett és gyanúsan 
csöpögős szólamokat?

Keresztyén és református emberként kül-
detésünk, hogy hitelesen közöljük Isten üze-
netét. A hitelességhez hozzátartozik, hogy 
megvalljuk hiányosságainkat is. Hogy kilép-
jünk a kényelmes vallásosság templomából 
és ki merjük mondani magunknak és az Isten 
után érdeklődőnek: van olyan, hogy nekem is 
nagyon nehéz hinnem.

Előfordul velem is, hogy – mint Péter a 
háborgó tenger habjain sétálva – a körülmé-
nyeket észlelve elfog a hátborzongató rette-
gés. Az én lelkemre is rátelepszik a mindent 
sötéten látó aggodalom, és a kétségbeesés 
rossz utakra vezeti életemet. De hinni aka-
rok Benne! És már ez a szándék is megerősít, 
a megoldás útjára irányítja gondolataimat. 
(Folytatás a 2. oldalon)

Több időt a maradandóra
Amikor, mondjuk, földönkívüliekről hal-
lunk valamit, annyira kíváncsiak leszünk: 
vajon tényleg léteznek, vagy csak kitalá-
ció az egész? De milyen hatással van ránk 
az Istenről, a Mennyországról, a földi élet-
ben elkezdődő boldogságról szóló hír? Sok 
energiát fektetünk mulandó dolgokba, de 
fi gyelünk-e az örökké tartóra? Az utolsó pil-
lanatban és az után nem számít az autóm, 
a karrierem, az álomnyaralásom, a virtuális 
világbeli profi lom… csak az számít, hogy 
mennyit éltem igazán. És az Életet, itt, élet-
kortól függetlenül, még nem késő elkezdeni. 
Egy nem olyan régen történt terrortáma-
dással kapcsolatban hallottam, hogy volt a 
merénylet túlélői között egy házaspár, akik a 

helyszínen voltak, de sérülés nélkül megúsz-
ták az egész tragédiát. Ám a támadás után 
egy héttel mindketten meghaltak az ottho-
nuktól nem messze egy autóbalesetben. A 
lányuk mesélte, hogy a szülei a támadás óta 
sokat változtattak az életükön, és az utolsó 
egy hétben úgy szerették egymást, mint még 
soha azelőtt, pedig előzőleg is nagyon bol-
dogok voltak együtt. Több időt szenteltek 
barátaiknak és szeretteiknek…

Ennyi az igazán fontos: több időt szen-
telni Istennek, szeretteinknek, barátaink-
nak és ellenségeinknek. Több időt szentelni 
a békére és annak munkálására. Több időt 
szentelni az életre az Élet érdekében, nehogy 
váratlanul mindkettőt elveszítsük.

        www.facebook.com/harangszo
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Kezdjünk végre 
élni!

(Folytatás az 1. oldalról)

Ha meg kellene fogalmaznia most a saját 
maga számára, hogy mit jelent református 
mivolta, mit mondana? Nem vagyok római 
katolikus, nem vagyok baptista és nem va-
gyok egyéb más felekezethez tartozó sem. 
De akkor mi vagyok és milyen vagyok? Mit 
látnak rajtam, illetve rólam az emberek? 
Másabb vagyok, mint az átlag, s ezzel a más-
ságommal az Élő Istenre mutatok?

A magaménak tartom a hit általi megiga-
zulást? Mert nem tehetek semmit az üdvössé-
gem érdekében. Nem vásárolhatom meg vagy 
nem válthatom meg az örök életemet, mert 
nincs semmi, amit ezért cserébe adhatnék a 
Mindenhatónak. De ha elfogadom Tőle, ha 
hiszem és tudom, hogy az emberré lett Isten, 
Jézus mindenben megért és mindentől meg-
szabadított, akkor már nem kell aggódnom. 
Nem a félelemé, a csúfolóké, a halálé vagy 
a betegségé vagyok, hanem az Istené. Azé az 
Istené vagyok, Aki szeret, és mindenben az én 
javamat munkálja.

Istennek, Jézus Krisztus által, munkatár-
sa vagyok az Ő üzenetének továbbadásában. 
Elmondhatom, sőt el kell mondanom, mi az, 
ami nem jó, és mi az, ami helyes az Ő tanítása 
szerint. Felelős vagyok azért, hogy megélem-e 
Istennek akaratát, vagy pedig szemet hunyok 
az igaztalanságok felett akár a magam, akár 
a körülöttem lévők életében.

A felsoroltakon kívül van még egy tény, 
amelyet sokszor mintha nem tudnánk eléggé 
értékelni. Ez pedig az, hogy a Bibliát, Isten 
üzenetét a saját anyanyelvünkön olvashat-
juk. Gondoljunk csak bele, mi lenne, ha nem 
értenénk Isten szavát. Mi lenne, ha álmatlan 
éjszakáinkon nem olvashatnánk, és életünk 
nehéz időszakaiban is csak valami számunkra 
idegen és érthetetlen nyelven szólna az Isten 
igéje. Most bármikor olvashatjuk, gondol-
kodhatunk felőle, kereshetünk benne, erőt 
meríthetünk belőle.

Van sok olyan részlet is, amely magyará-
zatra szorul, de annyi minden egyértelmű és 
annyiszor csak „nekem és éppen az én helyze-
temre” válaszol. Az év minden napjára üzeni: 
„Ne félj!” Gyászomban olvashatom, hogy 
Krisztus feltámadt, és aki Benne hisz, élni 
fog… S ezek nem csak ezer-egynéhány éves 
szavak. Ez az üzenet, amit életem minden te-
rültére készpénznek vehetek. Ez tény, az Élet 
ténye minden téren.
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Az utódokat nevelni kell
„És a gyermek Sámuel szolgál vala az Úrnak 
Éli előtt.” 1Sám 3,1/a

Sámuelt egész fi atalon kiválasztotta az Isten. 
Mi hogyan viszonyulunk gyülekezetünk gyer-
mekeihez, ifjaihoz? Sok mindent tehetnének 
velünk együtt. Sok mindenben szolgálhatnák 
velünk együtt az Urat.

Vajon hány éves volt Sámuel, amikor 
éjszaka az Úr megszólította? Az 1Sám 3,1 
„gyermek” szavának a héber megfelelő-
je több jelentéssel bír. Lehet, hogy Sámuel 
egy „öreg” gyermek volt vagy egy „fi atal” 
ifjú. Lehet, hogy 10 és 15 év között volt az 
életkora. 

Isten megszólította őt és általa Éli főpa-
pot. Az idősebb nemzedéket egy ifjú által 
szólította meg az Úr. S ettől kezdve a főpap 
lelketlen szolgálata átkerült az istenfélő ifjú 
Sámuel kezébe. Isten új kezdetet ajándéko-
zott egy ifjú által.

NEHÉZ SZOLGÁLAT

Sámuel vállára ólomsúllyal nehezedett rá a 
szolgálat. El kellett mondania a tanítójának, 
hogy Isten őt is és családját is elvetette. Isten 
ítélkezett felettük és nincs már mentség.

Úgy tűnik, hogy itt most Isten felrúg min-
den pedagógiai módszert. Hiszen egy ifjúnak, 
mint Sámuel, először egy könnyű feladatot 
kellene adnia. De Isten tudta, hogy ezt a fe-
lelősségteljes, hatalmas feladatot ráteheti 
Sámuel vállára. Bár a szövegből kitűnik, hogy 
Sámuel fél egy kicsit. De amikor Éli megkér-
dezi, hogy mit mondott az Úr, Sámuel teljes 
mértékben teljesíti az Istentől kapott felada-
tot. Úgy tűnik, hogy Sámuel Isten megbízha-
tó szolgája. Teljesítette a feladatot, amellyel 
Isten megbízta.

ELHAGYATVA

Hogyan viszonyulunk a mi egyházunk gyer-
mekeihez és fi ataljaihoz? Annak ellenére, 
hogy sok fi atal hátat fordít az egyháznak, 
mégis sokan vannak, akik a maguk módján 
hűségesen szolgálnak. Vajon gyermekeink ott-
hon érzik-e magukat a gyülekezetben? Vajon 
megértik-e a fi ataljaink a prédikációkat? 
Milyen az ifjúsági munka a gyülekezetben?

Az idősebbek sokat fáradoznak azért, 
hogy megnyerjék a fi atalokat az Úr számá-
ra. Mégis úgy tűnik, mintha magunk körül 
forognánk… Vagy mégsem?… Bizonyára 
számolnunk kell azzal, hogy az élet nagyon 
gyorsan megváltozott, s így az együttélés és 
az együtt szolgálás is nehézzé vált.

FELELŐSSÉG

Ez a bibliai történet egy másik kérdést is fel-
vethet bennünk. Milyen mértékben, milyen 
formában kapcsolódnak be a fi ataljaink a 
gyülekezeti munkába? Egyáltalán be kíván-
nak kapcsolódni? Vállalnak-e feladatokat? 

Krisztus anyaszentegyházában a fi atalokat 
is felelősségteljes munkával kell megbíznunk. 
A gyermekekkel való foglalkozások alkalmá-
val, a vasárnapi iskolában kell erre megtaníta-
ni őket. Hivatkozhatunk a zenei képességeikre, 
vállalkozókészségükre, szervezői adottságaik-
ra. Fiatalok és öregek így együtt hordozhatjuk 
vállainkon Isten országában a feladatokat. 
Most, már most! Ez nagyon fontos.

Ezt a munkát már otthon el kell kezde-
ni. A szülőknek is nagy a felelősségük abban, 
hogy hogyan nevelik gyermekeiket, mit adnak 
át nekik a gyülekezeti szolgálatokból, milyen 
véleményt formálnak bennük az egyházról.
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Halálból az Életre vezet
„…Akik vitték, megálltak, ő pedig így szólt: 
Ifjú, neked mondom, kelj fel!Erre felült a ha-
lott, és elkezdett beszélni…” Lk 7,11-17

Egy olyan csoda-történethez érkeztünk, 
amelyet csak Lukács evangélista jegyzett fel. 
Ennek ellenére hiteles, megtörtént, valós ese-
ményt ad elénk. Lukács evangélista az, aki 
orvosként mindennek pontosan utánajárt, 
akinek nem kerülte el a fi gyelmét, a gondo-
latait az a történet sem, amely ott esett Nain 
városának a határában.

A Jézusról szóló hír túljut Galilea hatá-
rán. Hiszen a naini ifjú feltámasztása eredmé-
nyeképpen eljut az Ő híre Júdea vidékére is, 
arra a vidékre, ahol már megfordult koráb-
ban, de még ott nem tanított, arra a vidékre, 
ahol Keresztelő János hirdette volt a megtérés 
evangéliumát, s ahol most János börtönben 
van.

LELKESEDÉS ÉS REMÉNYTELENSÉG

Két sokaság találkozik azon a napon Nain 
határában: egyrészt az Ő tanítványai követ-
ték Őt, s velük nagy sokaság a kapernaumi 
csodatétel után, másrészt jön ki a városból a 
gyászmenet. Ennek a két sokaságnak a tag-
jai szemtanúi lesznek immáron egy olyan 
hatalmas csodatételnek, amely eddig még 
nem volt. Igaz, hogy Jézus a százados szol-
gáját meggyógyította távolról is, ám most 
egy olyan ifjút támaszt föl, akit már temetni 
visznek.

Koporsóban feküdt, vagy az akkori szo-
kás szerint halotti leplekbe göngyölve vitték? 
– ez ne legyen a vita tárgya! Az a lényeges, 
hogy Jézus meglátja ezt a gyászmenetet. 
Meglátja azt az özvegyasszonyt, aki egyetlen 
fi át temeti most.

Reménysége lehetett ez a gyermek, jö-
vendője, akiért élhetett. Most: volt fi am, 
nincs fi am. „Nem ér már az én életem sem-
mit!” – mondhatta volna magában, mennyire 
belekeseredhetett ebbe! Lukács evangélista 
csak annyit ír le erről a jelenetről, hogy ezt 
az özvegyasszonyt, ki nagy sokaság közepette 
kíséri temetőbe fi át, „látván őt az Úr, megkö-
nyörüle rajta”.

MEGSZÁNTA ŐT AZ ÚR

Figyeljünk a szavak zöngéjére is! Ki veszi ész-
re ezt a szegény, megkeseredett lelkű özvegy-
asszonyt? Az Úr. Ez a kifejezés pedig egye-
dül Istenre vonatkozik igazán eddig. Hiszen 
Istennek van meg az Ő Úr volta. Jézust tehát 
Lukács isteni hatalmával, isteni lényével mu-
tatja nekünk, mellyel nemcsak a külső ténye-
zőket látja, hogy éppen ott jön egy gyászme-
net, hanem belelát az ember szívébe is, olvas, 

mint egy könyv lapjairól. Így látja őt az Úr. 
Isteni hatalmával pedig kész közbeavatkozni.

Sokan vigasztalhatták azt a névtelenül 
bemutatott gyászoló édesanyát, az özvegyasz-
szonyt a nainiak közül, de ezek csak emberi 
vigasztalás szavai lehettek. Ne sírjál, lesz va-
lahogy, Isten megsegít. Ki tudja, miket mond-
hattak? Egészen más az, amikor Jézus, az Úr 
mondja azt, hogy NE SÍRJ!

Ő az, Aki megszánta esetünket. Ő az, Aki 
megszánta a te életedet, s ma is könyörülő 
Úrként jön feléd. Életed sebein, bajain szána-
kozó módon, ám mégis segíteni tudásával Úr 
tefeletted is. Nemcsak látja és ismeri bajaidat, 
de Ő már megkönyörült rajtad is. Lukács 
evangélista Jézusnak ezt a szándékát emeli ki, 
rajzolja meg: lát, ismer, megkönyörül.

MEGÁLL A GYÁSZMENET

Egy jel, egy előzetes cselekedet ez. Ahogyan 
Jézus könyörült őrajta és megszánta őt, úgy 
könyörül félelmekkel teli életünkön is. Szava 
bennünket is biztat: Ő cselekedni fog. „Ne 
sírj” – biztatását bizalommal öleljük ma-
gunkhoz mi is!

Ott vannak a te életedben is azok a dol-
gok, amelyekért könnyet ejtesz. Szavát ne 
csupán emberi szóként halld, „óh, hát ne 
sírj”, ne semmit érő, gyenge szavakként ve-
gyük, hanem isteni Úr hatalmával szóljon a 
mi életünkbe is ez a „ne sírj”! Ő cselekedni 
fog, életünkben gyógyító Úrként jelen lesz, 
csodás hatalmával közbeavatkozik. Szavain 
keresztül gyógyír hull a mi sebeinkre is.

Miután mindez lejátszódott, megérintette 
a koporsót. A koporsóvivők pedig megálltak. 
Hogy megtorpant az a menet, ahogy megáll-
tak, pedig egy gyászmenet nem szokott meg-
állni! Református temetéseken ritkán törté-
nik ilyen. Ortodox temetéseken még utcasar-
kokon, hidaknál megállanak, mondanak egy 
imádságot, ők még megállanak, de itt másról 
van szó.

Jézus megállítja a gyászmenetet, s meg-
állítja a gyászba boruló szíveket, életeket, 
közbeszól, s az élet leheletét hozza be. Ott, 
ahol gyászosan már az elmúlásé lett volna 
minden szó, ahol a reménytelenség, a sötét-
ség, a kilátástalanság hatalma keríti be az 
embert teljesen, Jézus ott megálljt parancsol. 
Önkéntelenül arra kell mindenkinek fi gyel-
nie, ami történni fog. Ahogy minden szem és 
fül leste, fi gyelte minden szavát, mozdulatát 
ott Jézusnak, milyen jó volna megállni így 
Isten előtt mindig!

NEM TETSZHALOTT, HANEM ÉLŐ

Milyen jó volna vasárnapról vasárnapra mind 
többen megállni így Isten előtt „gyászhuszár” 
életünkkel! Azzal a vigasztalan, boldogtalan, 
örömtelen élettel, hogy minden mást félreté-
ve teljességgel Rá fi gyeljünk, s várjunk arra, 
amit cselekedni szeretne!

Elképzelhetjük azt a riadt pillanatot, 
amilyet még soha nem láttak, hogy az, akit 
készültek eltemetni, felül. Nem tetszhalott, 
hanem beszél. „Itt vagyok, édesanyám! Ne 
sírj!” Lehet, hogy megismételte Jézus szava-
it… Ki tudja, mit mondhatott? Nem jegyezte 
föl a Szentírás.

Kezdett beszélni az, akinek bezárult a 
szeme és a szája. Milyen boldog lehetett ott 
az az édesanya! Az anyaszentegyházban, ha 
egy időre el kell válnunk szerettünktől, mert 
eljő a temetés és elválás órája, tudunk-e így 
gondolni arra, hogy Jézus visszaad majd egy-
más számára is minket? Szabad nekünk en-
nek a csodatörténetnek ezt a túlmutató, ezt a 
jövőbe mutató részét is magunkévá tennünk!

ELOSZLOTT A RETTEGÉS

Amikor felült az ifjú, hogy jajgathattak ijed-
tükben! Hát még amikor hallják beszélni azt, 
aki halott volt! A lélegzetük is elállhatott 
félelmükben! Utána dicsőítették az Istent. 
Látják, hogy az az Isten, Akit özvegyek és 
árvák Atyjaként tiszteltek, nemcsak beszél, 
nemcsak üzeneteket küld, Szavát hirdettet-
vén, hanem be is avatkozik a dolgokba, ráte-
kint népe fi aira és leányaira.

Két nagy sokaság találkozott. Egy Jézust 
ünneplő, tanítását, csodáit leső tanítványi 
sereg, és egy gyászoló menet. Összetorkollik 
e két sokaság, ott áll Jézus a középen, s egy 
olyan sereggé duzzad e sokaság, amely már 
Isten hatalmát dicsőítve, az Őróla szóló híra-
dást viszi szerte a tartományokba. Városokba, 
falvakba, tanyákra, messze lakó emberekhez 
jut el a sokakon könyörülő Jézus híre.

Hozzánk is eljutott e jó hír, hogy könyö-
rülhessen a te életeden is.
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Ma, amikor valóban bőrünkön tapasztaljuk 
a drasztikus klímaváltozást, amikor szinte ég 
a földgömb vagy olyan hovatovább, mint egy 
tűzgolyó, jó még olykor erdőfürdőt venni, a 
még élő és megmentésre váró erdei fák árnyé-
kába húzódni. Ott el-el lehet gondolkodnunk 
arról, milyen szépnek, jónak teremtette Isten 
a Földet. Kerttel, fákkal, ligetekkel ékesítette, 
jótékony feladatkörrel ruházta fel őket…

Bölcs dolog volt Luthertől, hogy a világvége 
katasztrófa-hangulattal szemben, amely min-
den korban ott kísért az emberiségben, ezt 
a nagy mondatot leírta: ha tudnám is, hogy 
holnap vége a világnak, még ma ültetnék 
egy gyümölcsfát (egyesek szerint almafát…). 
Igaza volt, van: a remény fáit ültetni kell, 
amíg csak lehet, jelképesen és valóságosan is. 
Áldottak a Kertészek, legfőképpen az ÚR, az 
ŐSKERTÉSZ (1Móz 2,8), és az Ő követői…

ISTEN SZERETI A FÁKAT

Isten és az emberek említése mellett Bib liánk-
ban a fákról esik a legtöbb szó. Érde       kes, hogy 
már Mózes könyve első fejezetében szó esik 
maghozó gyümölcsfákról (1Móz 1,11-12). S 
az 1. Zsoltárban szerepel, hasonlatként jelez-
ve, hogy az Úr törvényében gyönyörködő em-
ber olyan lesz, mint a folyóvíz mellé ültetett 
fa, amely idejében megtermi gyümölcsét, nem 
hervad el a lombja (Zsolt 1,3). A Szentírás 
utolsó oldalán is kitüntetett rangja van a fá-
nak, az élet fájának, amely tizenkétszer hoz 
termést évente és levelei népek gyógyítására 
szolgálnak (Jel 22,2).

Hogy mekkora értéket tulajdonít az 
Ószö vetség a fának, az jól kitűnik a Példa-
beszédekből, ahol a szentíró egyenesen az 
emberi boldogságot hozza összefüggésbe az 
élet fájával: akik megragadják, és akik rá tá-
maszkodnak, boldogok (Péld 3,18). Érdekes 
azt is megfi gyelni, hogy jelentős bibliai sze-
mélyek és főbb események is kötődnek vala-
mi módon a fákhoz.

Kivétel ebben a tekintetben József, hozzá 
a Biblia még magasabb kompetenciát rendel: 
maga József lesz „termő fa ága… forrás mel-
lett, ágai átnyúlnak a kőfalon” (1Móz 49,22). 
Jeremiás meg azt a férfi t, aki az Úrban bízik, 
egyenesen a víz mellé ültetett fához hasonlít-
ja (Jer 17,7-8). Ézsaiás pedig próféciájában 
vesszőszálnak nevezi a Messiást (Ézs 53,2). 

És milyen erdőesztétikát, faesztétikát lá-
tunk a Bibliában! Isten maga is szereti a szép 
fákat. Gyönyörködik bennük. Sarjasztott az 
Úristen a földből mindenféle fát, szemre kívá-
natosat és eledelre jót – olvassuk 1Móz 2,9-
ben. Ennyire nem idegen az esztétika, a szép-
ség a Bibliától. A szépség sztenderdje, mérté-
ke a fa. Még a mennyei Jeruzsálemben is ott 
lesz a gyógyító fa.

ISTEN MINDENT A SAJÁT KEZÉVEL ALKOT – ÉS 
MÉG A FÁK IS KOMMUNIKÁLNAK

1Móz 2-ben olvasunk arról, hogy Isten min-
dent saját kezűleg alkotott meg (1Móz 2,7). 
Mielőtt Isten az embert elhelyezte volna tér-
ben és időben, előbb ültetett egy kertet az 
Édenben, keleten, és oda helyezte el az em-
bert (1Móz 2,8). Ott a fák jótékony árnyéká-

ban az volt az ember dolga, hogy művelje és 
őrizze a kertet (1Móz 2,15).

Meglepő módon a Szentírás úgy rajzolja 
meg a fákat, mint amelyek kommunikálnak. 
Az erdő fái mind tapsolnak (Ézs 55,12), uj-
jonganak (1Krón 16,33). Sőt még királyt is 
választanak (Bír 9,7-15). Érdekes, hogy év-
ezredeken keresztül olvasták az emberek a 
Bibliát, s nem tűnt fel, hogy a halak, madarak 
és a fák is kommunikálnak.

Az elmúlt két évtizedben fedezték fel a 
fák kutatásával foglalkozó tudósok a rop-
pant érdekes tényt: a fák tényleg kommu-
nikálnak maguk között. Képesek számolni, 
megosztják a forrásaikat, s használják a ma-
guk www-jét: a „faterjedelmű világhálót”. 
Angolul így nevezik: wood wide web.

A SZÓSZÉKRŐL ÉS A BIBLIÁBÓL ELTÜNTETETT 
ERDŐK? – FA-ÉS ERDŐTEOLÓGIA, MERRE 
REJTŐZÖL?

Attól függetlenül, hogy a Bibliában lép-
ten-nyomon találkozunk fákkal, cserjékkel, 
növé  nyekkel, a legtöbb ember még soha nem 
hallott prédikációt a fákról. Mintha nem is 
léteznének a Bibliában. 

Meglepő, hogy voltak „nagy igehirde-
tők”, akik nem kerülték ki ezt a témát, nem 
tüntették el a fákat, az erdőt a szószékekről. 
A kor egyik legnagyobb prédikátora, Charles 
Spurgeon a késő 1800-as években Londonban 
sorozatot tartott például Krisztusról, az élet 
fájáról, vagy az Isten palotájában álló fáról, 
Libanon cédrusairól, az erdőben nőtt almafá-
ról, az olajfák szépségéről, a szederfa hang-
jairól, a levél nélküli fáról. A „prédikátor ki-
rály” Spurgeon mind a fákról, mind az erdő-
ről megragadóan szól tízezrek előtt – bibliai 
értelemben.

Spurgeon korából való az a Biblia, amely-
ben 20 oldalon át lehet gyönyörködni a szent-
földi fákban, bokrokban, növényekben. Az-
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tán 2013-ban kiadtak olyan Bibliát, amelyik-
ből teljesen hiányoznak a fás-erdős oldalak. 
Sok mai Bibliából hiányzik a felsorolásuk. 
Meglepő! Ezért is nagy hiányt pótolt az a zöld 
Biblia, amely az utóbbi évtizedek öko-eszmé-
lődésének értékes produktuma lett.

VISSZA A FÁK TANÍTÓ ÁRNYÉKÁBA

Arról sem feledkezhetünk meg, hogy a bibliai 
fák milyen gazdagon megjelentek a Szentírás 
nyelvezete által inspirált nemzeti irodalom-
ban. George MacDonald, J. R. R. Tolkien, 
C. S. Lewis írásai elképzelhetetlenek fák, il-
letve a fa- és erdőteológia nélkül.

Mindhárom szerző írásaiban a fák árnyé-
kában, színkoronájuk alatt megtapasztalha-
tó békesség elragadóan jelenik meg. Jóságos 
fi ckók élnek-lakoznak körülöttük, bennük, 
alattuk, gyökereikben.

Vajon miért tűntek el a fák a modern ke-
resztyén képzeletvilágból? Bonyolult ennek 
az oka. És nagyon mély a múltja, talán az el-
ső századok hereziséhez kell visszamennünk. 
Ahhoz a dualizmushoz, feszített és fel nem 
oldott kettősséghez, mely szerint a teremtett 
dolgok romlottak, rosszak, csak a lelki, te-
remtetlen dolgok azok, melyek Isten dicsősé-
gét szolgálják.

Menthetetlenek azok, akik az értelem 
világánál nem ismerik meg a teremtett vi-
lágban Isten örök hatalmát és istenségét 
(Róm 1,19-20). Ha Isten világa a fi lozófusok 
némelyike szemében ennyire romlott, akkor 
hogyan állíthatta Pál apostol Isten istenségé-
nek és hatalmának megismerhetőségét? 

MIVÉ TETTÜK AZ ÁLDOTT FÖLDET? –
EMBERISÉG A TŰZLEJTŐN?

Isten a Biblia szerint nem hobbiból, nem sa-
ját kedvtelésére, legkevésbé a maga élvezetére 
ültetett fákat a teremtés kezdetekor. Az Éden- 
(= Kelet felé eső) kertben kétféle fa volt, funk-
ciója szerint. Micsoda méltóságot adott Ő a 
fáknak! Részben azzal, hogy őket az Úristen 
ültette, pontosabban „sarjasztott a földből 
mindenféle fát” (1Móz 2,9).

BIBLIAI „FA-TEOLÓGIA, FA-ESZTÉTIKA, FA-
FUNKCIONALITÁS” – A NAGY FORDULÓPONT A 
KERESZTFA 

Az Édenben elültetett fáknak funkcionális és 
esztétikai értékük is nagy volt: szemre kívá-
natosak, eledelre pedig jók (1Móz 2,9).

Az egyik az ÉLET FÁJA, ez az Éden 
közepén állt. A másik A JÓ ÉS ROSSZ 
TUDÁSÁNAK FÁJA (1Móz 2,9). 

Micsoda gondoskodás volt ez! A megte-
remtett embert körülvette olyan fákkal, me-

lyek lelkének gyönyörűséget, testének táplá-
lékot nyújtottak. Előrelátó, gondviselő (per-
severentia, providentia Dei, ahogyan a régiek 
tanították) jó Atyánk Ő kezdettől fogva.

De ott állt az a fa is, amely a tudást hor-
dozta gyümölcsében. Minden fáról szabad 
volt ennie az embernek, csak a jó és a rossz 
tudásának a fájáról nem, mert az halálos ve-
szélyt jelentett számára.

SZÉDÜLETES LEHETŐSÉG

Ezek a fák már akkor szükségletkielégítő, de 
az emberi lehetőségeket is megsokszorozó 
esélyt jelentettek. A kígyó érvelése hibázott 
rá a lényegre: „azon a napon, amelyen esztek 
belőle, megnyílik a szemetek, és olyanok lesz-
tek, mint az Isten: tudni fogjátok, mi a jó és 
mi a rossz” (1Móz 3,1-5).

A kígyó elültette Éva, majd Ádám szívé-
ben a szédületes emberi lehetőségek vágyát, 
a legnagyobb, Isten szintjének elérésére. Az 
önistenítést, az önbálványozást. Ez a lázadás 
megszületésének volt a történelmi pillanata. 
Ott, a fák alatt, az Édenkertben.

Kívánatos volt szemükben az okosság, 
szakított Éva a gyümölcsből, és adott vele lé-
vő férjének is. Milyen furcsa „önzetlenség”! 
Együtt a lejtőn! Hiába a megosztott felelős-
ség, a lejtő lejtő. Ekkor ugyanis észrevették, 
hogy mezítelenek, és elkezdtek felöltözni.

„Kulturálódni”: elöltözni Isten előtt, ön-
maguk és egymás előtt. Azaz elkezdődött az 
öltözködés, az elleplezés „kultúrája”, ami 
csakhamar a rejtőzködés, a szégyen takarga-
tásának „kultúrájához” vezetett. Az ember és 
felesége elrejtőzött az Úristen elől a kert fái 
közé (1Móz 3,8).

CINKOSAINK ÉS AZ ÉLET TERMŐFÁJA

Milyen különös őstörténet: maguk a kert fái 
is, melyek szépek, fogyasztásra alkalmasak 

voltak, egyet kivéve, az ember szemének ki-
nyílása, az „önmagára ébredés, az öntuda-
tosulás kultúrája” pillanatától fogva funk-
cióváltáson mentek át: rejtekhelyet adtak az 
embernek. „Cinkosaik lettek”?!

Milyen különös történet ez a fák szerep-
váltásáról is! És ettől a pillanattól fogva a 
Biblia valójában nem szól másról, mint Isten 
tervének kibontakozásáról és megvalósulásá-
ról, hogy sok ezer évnyi küzdelem során és 
után a történelemben elrejtett üdvözítéstörté-
net állomásain át elvezessen a nagy egymásra 
találás új helyére: a KERESZTFÁHOZ.

A Golgota, a Koponyák hegye csupasz-
ságával, terméketlenségével pontosan fordí-
tottja az Éden kertjének. Egyetlen fája Jézus 
Keresztfája. Amely élettelen, de a rajta függő 
Keresztrefeszített az új élet igazi „termőfája”!

BIBLIAI „FATÖRTÉNELEM” – „FA-HUMORRAL” 
ÉS ZÖLDELLŐ TÁVLATOKKAL

Fák nélkül nincs bibliai kijelentéstörténet! A 
Súr pusztájában vándorló Izráel három napja 
szomjúhozott a tűző nap forróságában, az éj-
szaka hűvöse sem enyhítette szomját. De nem 
találtak vizet, míg végre Márába érkeztek. De 
a márái víz ihatatlanul keserű volt. Megint 
csak az Úristen és az általa teremtett fa segí-
tett a népnek.

Mózes az Úrhoz kiáltott: Mit igyunk? 
Ekkor az Úr mutatott neki egy fát. Azt be-
ledobta a keserű vízbe és az édessé vált a fa 
által (2Móz 15,22kk). 

Dávid fából készített bottal ment Góliát 
ellen, mire ez némi humorral meg is kérdez-
te: „Hát kutya vagyok én, hogy bottal jössz 
ellenem?” (1Sám 17,43). Debóra pedig a pá-
lmák jótékony árnyékában ült Efraim hegy-
vidékén, oda mentek hozzá Izráel fi ai, hogy 
ítéletet hozzon (Bír 4,5). Ézsaiás pedig egye-
nesen így minősíti népét: igazság fái… az Úr 
ültetvénye (Ézs 61,3).

Jób bölcs hasonlatot használ az újra ki-
zöldülő fáról a remény kifejezésére, amit 
bizonyára sok-sok tapasztalati megfi gyelése 
összegezéseként summáz így: „Még a fának 
is van reménysége: ha kivágják, újból kihajt, 
és nem fogynak el hajtásai. Ha elöregszik 
is gyökere a földben… a víz illatától kihajt, 
ágakat hoz, mint a facsemete” (Jób 14,7-9).

Már most nagyon fontos hangsúlyozni és 
rámutatni: fák nélkül Jézus történetét sem le-
hetne igazán megérteni! A Gecsemáné milyen 
különös ellenpontozása az Éden kertjének!

A Gecsemánéban egyetlen igazi élő „fa” 
volt, Jézus Krisztus, aki harmadnapra kihaj-
tott a halálból, zsengéje lett az elaludtaknak 
(1Kor 15,20kk)! Első zsengeként támadt fel a 
Krisztus (1Kor 15,23)…

D�. B����� L!"#$
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EMLÉKEZÉS ANTAL SÁNDORRA

Május második vasárnapján, 12-én ünne-
pi megemlékező istentiszteletet tartottak a 
Szilágysomlyói Egyházmegyéhez tartozó 
Szilágyzovány gyülekezetében. 

A házigazda lelkipásztor, Kiss Miklós és a 
presbitérium meghívására Csűry István püs-
pök tartott igei szolgálatot, majd Bogdán 
Szabolcs esperes köszöntötte az ünnepi gyü-
lekezetet. Köszöntőbeszédet mondott még 
Seres Dénes szenátor is.

Ardai Erika nagyszalontai kórházlelkész, 
akinek szülei Szilágyzovány szülöttei, rövi-
den beszámolt a megemlékező ünnepség lét-
rejöttéről és fontosságáról. Végül Koszorús 
Erzsébet nagyszalontai nyugdíjas magyarta-
nárnő, aki 16 évig tanított a Szilágyságban, 
rövid előadásban ismertette Antal Sándor 
börtönviselt lelkipásztor életét, illetve beszélt 
arról, hogy a mai időkben mi maradt meg 
azokból a börtönökből, ahova becsületes, 
hithű emberek százait hurcolták el, továbbá 
hogyan akarják eltüntetni e rémes évek nyo-
mait a történelem színteréről. A templomi 
ünnepség a gyülekezet ifjainak verses-énekes 
műsorával zárult.

Ezután az Ippon levő temetőben ko-
szorúztak: ebben a faluban született Antal 
Sándor lelkipásztor, és itt helyezték végső 
nyugalomra földi porhüvelyét.

A VÁD: HITBUZGÓ SZOLGÁLAT

Húsz éve dédelgetett álom vált valóra ezzel 
az ünnepséggel, amelynek vágya Koszorús 
István nagyszalontai presbiter lelkében érle-
lődött évek hosszú során át. Ennek alkalmas 
idejét hozta el a történelem Ura. 

1958. pünkösd másodnapjának esté-
jén Antal Sándor szilágyzoványi ifjú lelkész 
– akinek felesége is lelkipásztor volt –, két 
kisgyermek édesapja, házi istentiszteletet kö-
vetően nem térhetett vissza többé a nagyon 
szeretett zoványi gyülekezetbe, mert az éj 
leple alatt a Securitate emberei elhurcolták és 
bebörtönözték.

A vád ellene hitbuzgó lelkipásztori szol-
gálata volt. Azon a pünkösdön több lelkészt 
is elhurcoltak, s majd csak utólag derült ki, 
hogy miért nem Koszorús Ferenc ippi lelkészt 
vitték el – mert őmellette kiálltak a község 
helyi elöljárói, Antal Sándort viszont „vesz-
ni” hagyták, még az akkori püspöke is.

Ippon Antal Sándor édesapja a reformá-
tus egyházközség főgondnoka volt. Néhai 
Koszorús Ferenc ma Nagyszalontán élő egyik 
fi a, id. Koszorús István gyermekkorából em-
lékezett arra a rémisztő időszakra, amelyet 
ma már többen mernek feltárni. 

2012-ben kerültem Nagyszalontára. Itt 
öregotthon és kórház lelkészeként ismerked-
tem meg Koszorús Istvánnal. Elmondta, hogy 
egy ötvenoldalas kézirata van, amelyet Antal 
Sándor írt a börtönéveiről és az utánuk kö-
vetkező időkről.

Valamikor húsz éve egyszer már ma-
gánkiadásban megjelentette ezt a felvidéki 
Galántán Fazakas Pál, aki Antal Sándor test-
vérének, Róza néninek a keresztfi a. De ezek-
ből a példányokból mára senkinek nincs már. 
Jó lenne újra kiadni és Szilágyzoványon meg-
emlékezni róla, hisz Antal Sándor is megérde-
melné ezt, mivel együtt raboskodott többek 
között Csiha Kálmán néhai erdélyi püspök-
kel, Visky Ferenc, Szilágyi Sándor, Karczagi 
Sándor lelkipásztorokkal.

MEGELEVENEDŐ EMLÉKEK

Ezen beszélgetések nyomán kerestem 
meg Kiss Miklós jelenlegi szilágyzoványi lel-
kipásztort, hogy megbeszéljük, hogyan lehet-
ne méltó emléket állítani Antal Sándornak, 
aki a zoványi hatévnyi lelkészsége alatt olyan 
mélyen elvetette az Ige magvait, hogy azok 
gyümölcsei máig hatóan is teremnek.

Isten megtartó kegyelméből ezen az em-
lékünnepen találkozhattunk még azzal a 94 
évet betöltött nénivel, akinél azt az utolsó is-
tentiszteletet tartották. Könnyes hálával kö-

szönte az Úristennek, hogy ezt a napot még 
megélhette.
Az ünnepi előkészület idején beszélgettem 
Nagyszalontán Koszorús Erzsébet nyugal-
mazott, többszörösen díjazott magyartanár-
nővel (Koszorús István felesége), aki hiteles 
ismerője az 1950-es évek rémségeinek, hiszen 
saját családja is elszenvedője volt a kommu-
nizmus poklának

HITELES FORRÁSBÓL

Koszorús Erzsébet tulajdonosa az 
RMDSZ Magyar Kultúráért emlékplakettjé-
nek, megkapta a Nagyszalontai Református 
Egyházközség által 2017-ben, Arany János 
születése bicentenáriumának alkalmából ki-
adott Arany János-emlékplakettet. A Bihar 
megyei RMDSZ Női Szervezete is megju-
talmazta munkásságát a Sorsfordító nők az 
elmúlt 100 évben elnevezésű díjjal. Pillangó 
a kövek között című utolsó könyvéért pe-
dig tavaly ősszel (2018) a Romániai Magyar 
Pedagógusok Szövetsége Apáczai-díjának 
Elismerő oklevelében részesült.

– Mielőtt erről az utolsó könyvről beszél-
nénk, melyet 2018. február 25-én, a kom-
munizmus emléknapján mutattak be, szólj, 
kérlek, arról, egyáltalán hogyan kezdődött 
el írói pályafutásod. Mi indított arra, hogy 
nyugdíjasként írni kezdj?

– Érettségi előtt tulajdonképpen gyer-
mekorvosnak készültem, ám az érettségire 
való felkészülés során olyannyira kimerül-
tem, hogy a háziorvos bácsi – jól ismerve en-
gem gyermekkoromtól – eltanácsolt az orvosi 
pályától. Három hónap alatt készültem fel a 
tanári felvételire az akkori marosvásárhelyi 
Pedagógiai Főiskolára. Igaz, nem orvosként, 
de pedagógusként mégis gyermekek közt 
munkálkodhattam, és érezhettem egész végig 
Isten gondviselő kíséretét. 

Harminchat évi magyartanárság után 
2007-ben jöttem nyugdíjba. Első 16 évemet 
a Szilágyságban tanítottam, 3 évet Kémeren, 
13 évet Kárászteleken, majd visszakerültem 

A lélek a túlvilágon  megnyugszik,
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szülővárosomba, Nagyszalontára, és 20 évig 
plántáltam a magyar irodalmat a gyermekek 
fejébe, szívébe.

Első könyvem, amely tulajdonképpen 
egy ígéret-adósság, 2011-ben jelent meg. 
Mindig mondtam a diákjaimnak, hogy az 
órán elhangzott, dolgozatokban leírt baki-
kat összegyűjtöm és egyszer majd kiadom. 
2010-ben egy volt diákom rákérdezett, hogy 
elkészült-e már a könyv a mindenkori diák-
humorral? Egy évre rá megjelent, Tinikönyv, 
avagy hogyan lesz a fából vaskarika címmel. 
Harminchat évnyi gyűjtögetés látott napvilá-
got a könyv megjelenésével.

2013-ban jelent meg a következő köny-
vem, melyet a szalontai cigányzenészekről 
írtam. A magyar nótának mint hungarikum-
nak s azt a leghitelesebben játszó cigányze-
nekaroknak a virágzó múltjáról Muzsikáló 
emlékek címmel írtam mementót (a cigány-
zenekarok mára sajnos teljesen elsorvadtak). 
Édesapám, aki autodidakta módon a cigány 
muzsikusoktól tanult, nagyon szépen hege-
dült, és más hangszeren is játszott. Tiltott 
időben is a zene adott neki tartást, bátorsá-
got. Emlékszem a szülői házra: amikor be-
ment a szobájába, lehúzta a redőnyt, ünnepi 
díszbe öltözött, és csak úgy magának muzsi-
kálta el kedvenc nótáit, amelyek évekig tiltó-
listán voltak.

– Ehhez még el kell mondani azt is, hogy 
különös módon vezetett el Isten a könyv 
forrásanyagához.

– Elmentem a még élő cigány muzsiku-
sokhoz, és ott találkoztam egy régi diákom 
édesanyjával, aki Sarkadra (Magyarország) 
járt a könyvtárba takarítani. Elmondtam, mi 
járatban vagyok náluk, s kezét összecsapva 

mesélte, hogy éppen most hoztak a könyvtár-
ba egy cigányokról frissen megjelent köny-
vet, s ő azt nekem kiveszi és elhozza. Így is 
történt, s a megjelent könyvből tiszta forrás 
alapján meríthettem a cigányok eredetéről és 
európai jelenlétéről.

– Csillogó gyermekszemek tükrében cím-
mel jelent meg a harmadik könyved 2015-
ben. Ez már pedagógiatörténet egy sötét 
korszakról.

– Szalontai tanítók, pontosabban 25 
tanító történetét tárja az olvasók elé ez a 
könyvem. Az első történet 1949-ben kezdő-
dik, majd a kommunizmus éveiben oktató 
tanítók kiszolgáltatottságáról írok, a se-
lyemhernyó-tenyésztéstől a sólyomavatásig. 
A ’80-as évek végéről már saját, a Securitate 
fenyegetettségében megélt tapasztalataimat is 
megírom.

– Így érkezünk el most már a legutóbbi 
könyvedhez, melynek címe Pillangó a kö-
vek között. Mottóként egy Hamvas Béla-
gondolatot idézel: „A lélek a túlvilágon csak 
akkor nyuszik meg, ha akad a földön valaki, 
aki élete igazságát kimondja.” 

– Anyai nagyanyám kuláklistán volt, mert 
22-23 hektár földbirtoka volt. Nagyapám 
1947-ben meghalt, nagyanyám egyedül ma-
radt. Nem vitték el, s a földet sem vették el 
tőle, ám végül kénytelen volt az államnak 
„ajándékozni”. Többször tengeriszemen tér-
depeltették, így álltak rajta bosszút a kom-
munisták. Évekig nem lehetett beszélni erről, 
még a családban is csak félve.

2016-ban az ’56-os forradalom 60. év-
fordulója után felnyílt a múlt fájó emléke-
zetének zsilipje, majd 2017-ben a Gulag-év 

kapcsán jött az ötlet és a végső indítás arra, 
hogy írjak a nagyszalontai meghurcoltak 
sorsáról. Korombeliekkel is beszélgetve rá-
döbbentem arra, hogy még ők sem ismerik 
igazán azt a kort (nem beszélve a fi atalok-
ról), amelyben Romániában 40 év alatt 
kétmillió embert hurcoltak meg. Bebörtö-
nözték vagy kényszermunka-táborba vitték 
őket a Duna-csatornához, a Bărăganba Per-
ipravára, a Duna-delta közepén levő Nagy 
Szigetre – ott lecsapoltak és mintagazdasá-
got hoztak létre.

Egy éven keresztül nagyon sok idős em-
ber vallomását hallgattam meg a magyar és a 
román tv adásaiban.

Szolzsenyicin A Gulag szigetvilág című 
könyvét használva hiteles forrásként, fér-
jemmel elindultunk személyesen felkeresni 
a helyszíneket. Először a magyar Gulagon, 
Recsken voltunk, majd a román Gulagra, 
Peripravára mentünk el. Mintegy 2500 km 
távolságot megtéve, fáradhatatlanul gyűjtöt-
tem az anyagot, hogy főleg a fi atal nemzedék 
számára foglaljak össze könyvemben egy 
eltörölhetetlen kor- és kórdokumentumot 
mindazokról a nagyszalontai családokról is, 
amelyek ennek az elképesztő embertelenség-
nek az elszenvedői voltak.

Peripraván megrendülten és csalódottan 
láttuk, hogyan akarják eltüntetni a szörnyű 
kínszenvedések helyszínét. Csupán egy fá-
ból összetákolt fakereszt „tájékoztatja” a 
keresőt, hogy itt valamikor ezrek vesztették 
életüket és megalázott rabként nyugszanak 
jeltelen sírjukban. Szomorú valóság szem-
tanúi voltunk, ezért tartottam fontosnak 
leírni az igazságot, hogy ne merüljön fele-
désbe. Bár sokan visszakapták az elmúlt 
majdnem harminc év során az elvett földe-
ket, javakat, a lelkekből nem lehet kitörölni 
annak fájdalmát, amit a múltban ártatlanul 
elszenvedtek.

A könyv megírásával szerettem volna 
csöppnyi enyhületet hozni a múlt fájdalma-
it hordozó lelkekbe, Hamvas Béla szavaival 
szólva „kimondani az élet igazságát”.

A GONDVISELÉS FELEMEL

Beszélgetésünk végén Koszorús Erzsébet el-
mondta, hogy minden egyes könyvének írása 
és megjelenése Isten gondviselő munkájának 
eredménye. Mindig, amikor lelkileg mély-
pontra került, jött az Úristen és feladatot 
adott számára. Ezzel elfeledtette saját szomo-
rúságát, kihozta a lelki válságból és átemel-
te egy másik „dimenzióba”, ahonnan az író 
ember magasabbról és messzebbről tud látni. 
Isten gondviselő szeretete tartsa meg őt és 
egész családját.

A���� E����

ha kimondják élete igazságát



Élet – termékenység – felelősség
Az életről szóló bibliai tanítás arra indít, sőt 
kötelez, hogy az életet már indulásától kezd-
ve féltve óvjuk. Az édesanyákat tisztelnünk 
és segítenünk, támogatnunk szükséges, a fi a-
talokat pedig a gyermekvállalás feladatára, a 
szülői hivatás betöltésére kell nevelnünk.

Fontos hangsúlyozni a szülők előtt, hogy a 
magzat élete éppolyan viszonylagosan önálló 
élet, mint az emberi élet. És éppúgy vonatko-
zik rá az isteni parancs, a Ne ölj! tilalma. A 
gyülekezetnek mint a családot segítő és óvó 
közösségnek tudatában kell lennie annak a 
megbízatásának, hogy a fi atal szülőket körül-
vegye segítő gondoskodásával. A családok-
ban felmerülő konfl iktusokat a gyülekezet-
nek pásztorilag, jó szándékkal kell kezelnie.

A MAGZATELHAJTÁS BŰN

Ez a tett súlyos fájdalmat, szenvedést okoz 
mind a családnak, mind az orvosnak, mind 
a közösségnek, az egész nemzetnek, de persze 
leginkább az édesanyának. Ezt csakis akkor 
alkalmazzák, amikor már minden eshetősé-
get kimerítettek.

A természetjog arról beszél, hogy ember-
nek tekinthető az is, ami/aki még csak ezután 
lesz ember. És ennek értelmében a magzatot 
megilletné minden embernek járó jog, a sze-
mélyiség védelmének joga is. De a református 
egyház azt mondja, hogy ilyen jogok csak az 
élve született utódokra vonatkozhatnak.

Ennek értelmében a terhességmegsza-
kítást egyértelműen gyilkosságnak nevezni, 
jogilag, de keresztyén etikai okból is, túlzás. 
Hiszen bibliai alapon elfogadjuk, hogy Isten 
az élet érdekében az élet feláldozását is kér-
heti. Ennek értelmében a terhesség művi meg-
szakítása bizonyos esetekben, orvosi vélemé-
nyezés alapján elfogadható lehet.

Ilyen eset, amikor a terhesség fenntar-
tásával az édesanya élete veszélyben lehet. 
Vagy ha a gyermek megszülése lelki-szellemi 
összeomlást okoz az édesanyának.

De a Romániai Református Egyház Zsi-
nata az előbbiek mellett ide sorolja még a 
következő eshetőségeket is: ha a születendő 
gyermek nagy valószínűséggel fogyatékos 
lesz; ha a terhesség nemi erőszak következ-
ménye, kivéve, ha az édesanya vállalja a gyer-
meket; ha a leendő édesanya kiskorú.

A felsoroltak mind határhelyzetek. Fontos, 
hogy a döntés előtt állót nem kirekeszteni, 
nem megbélyegezni, nem elítélni és nem foly-
tonos lelki-szellemi nyomás alatt tartani kell, 
hanem segítőleg el- és befogadni, támogatni. 
A lelki vigasztalás és a szakszerű tanácsadás 
feladat és kötelesség, Isten előtti felelősség.

Mint minden vétekkel, bűnnel, rosszal 
kapcsolatban – hacsak lehetséges –, itt is a 
megelőzésen van a hangsúly. A mai társadal-
mi körülmények között nagy szükség van a 

családi életre való nevelésre, valamint arra, 
hogy az ember testének termékenységét olyan 
szinten tanulja a fi atal kezelni, ahol nem a 
termékenység elfojtásán van a hangsúly.

HOGYAN TEKINTEK A TERMÉKENYSÉGEMRE?

Mit jelent ez az én számomra, és milyen ér-
téket képvisel előttem egy megfogant és új 
emberi élet? Bármit válaszolok erre a kér-
désre, akár tudatában vagyok, akár nem, ez 
a „saját véleményem” nem független attól a 
kultúrától, társadalmi közegtől és közösség-
től, amelyben felnőttem, amelyben megsze-
reztem ismereteimet a testemről és annak 
lehetőségeiről.

Érdekes ellentmondás fi gyelhető meg a 
modern, nyugati társadalmak felfogásában. 
Ez pedig az, hogy egyik oldalon erőteljes 
nyomás tapasztalható a termékenység kor-
látozásának irányába. Az úgynevezett szüle-
tésszabályozás már-már kötelezően betartan-
dó irányelv. A másik oldalon viszont egyre 
nagyobb hangsúly helyeződik a szexuális 
szabadságra.

De mindkettő, azaz a termékenység és 
a szexualitás is testünkbe kódolt, egymással 
szorosan összefüggő funkciók. Azonban az 
ember az egyiket kívánatosnak, a másikat pe-
dig korlátozandónak és visszaszorítandónak 
tekinti.

KOCKÁZATI TÉNYEZŐ?

A modern társadalmi felfogásban a termé-
kenység és így maga a termékeny test is, vagy-
is az új élet fogantatása, az új élet lehetősége, 
a gyermekvárásnak a lehetősége kockázati 
tényező. Különösen igaz ez a női termékeny-
ségre és a női testre.

Biológiailag programozva a nők viselik 
a fogantatás következményeit, vagyis a nők 
hordják ki a megfogant új életet, ezért ez 
egyfajta sebezhetőséget jelent a számukra. A 
társadalom felől egyértelmű az ezzel kapcso-
latos üzenet: termékenynek lenni veszélyes.

Maguk az ezzel kapcsolatos fogalmak is 
nagyon beszédesek: védekezés, vigyázni, sőt 
ugye az áldott állapotot leggyakrabban ter-
hességnek nevezik. Ennek a gondolkodásnak 
megfelelően az orvostudomány és techno-
lógia a termékenységet enyhe túlzással, de 
mégis betegségként kezeli (gyógyszereket és 
kezelési formákat kínál rá). Arra törekszik, 
hogy az ember termékenységi időszakában 
azt minél inkább kiiktassa úgy, hogy az minél 
kevésbé befolyásolja a szexuális aktivitást.

ÁLDÁS ÉS KIVÁLTSÁG

Lehet egy másfajta felfogás, mely a test mű-
ködését nem befolyásolni, visszaszorítani, 
mesterségesen átalakítani akarja, hanem tö-
rekszik azt megismerni és azzal együtt élni.

A termékenység ember létünk alapvető 
része, egyik legnagyobb értéke. Ez hozzátar-
tozik az egész személyhez. A termékenység 
nem egyfajta – hol vágyott, hol pedig fenye-
gető – adottság, hanem egyértelműen feltétel 
nélküli ajándék.

Lehetőség, mely nem adatik természetsze-
rűen mindenkinek. Isten ajándéka és Istentől 
való lehetőség. Nem ellenség, hanem szövet-
séges. A test nem egy külső tényező, amelyet 
kontrollálni kell, hanem a személy része.

Olyan ajándék és lehetőség, amely meg-
ismerhető. Ez jelenti a testi folyamatokkal 
való együttműködést. Ezek a folyamatok 
megfi gyelhetők és megismerhetők. Nem nél-
külözik akár az orvosi-módszertani jellegű 
tudást sem. És a házastársak e tudás birtoká-
ban együttműködhetnek, még inkább össze-
hangolódhatnak egymással és a természetes 
folyamatokkal.

Ez persze jelent bizonyos mértékű ön-
megtartóztatást és közös döntést is. Ez nem 
sarlatánság, varázslás vagy babonaság, 
hanem a teremtettség rendjébe való belesi-
mulás és azzal való együttműködés. Ez az 
élet, melyben áldás és egyben felelősség is a 
termékenység.

P������
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Élettárs vagy házastárs?
Vajon melyik az, amelyik igazán hiteles lehet 
egy férfi  és egy nő együttélése szempontjából? 
Isten kijelentése világos ezzel kapcsolatban, 
mégis egyre kevesebb a házasság és egyre 
több az együttélés.

Itt igazából nem puszta együttélésről van szó. 
Nem lakótársak takarékossági okok miatti 
élettér-közösségéről beszélek, hanem két kü-
lönböző nemű ember egymás iránti szereteté-
nek, szerelmének természetes eredményéről: 
az életközösségről és arról, hogy lesznek ket-
ten eggyé. Mert ettől boldogabbak, teljesebb-
nek érzik az életüket. Mert nem akarnak kü-
lön élni, mert együtt tudnak csak igazán élni.

ELKÖTELEZŐDÉS

Nem az érdekházasságokról, egymáshoz 
kényszerített párokról van szó, hanem az 
egymás mellett szabadon döntőkről. Miért 
határoznak egyesek úgy, hogy elég az élettársi 
kapcsolat, és miért természetes másoknak a 
házasság? Neveltetés, világáramlat, a többség 
véleménye, a környezet kényszere, rossz ta-
pasztalat, félelem vagy meggyőződés miatt?

Mi tartja egyben a házasokat sok nehéz-
ség folyamán is? Szubjektív vélemények sze-
rint a szerelem. De a tények arról beszélnek, 
hogy sok esetben akkor is együtt maradnak 
a felek, amikor már szó sincs szerelemről, és 
akkor is elválhatnak útjaik, ha van köztük 
szerelem.

A kulcsszó ebben az esetben az elkötele-
ződés. Az elköteleződés annak a valószínű-
ségét fejezi ki, hogy egy személy kitartóan, 
tudatosan ragaszkodni fog valakihez, illetve 
valamihez.

Egy párkapcsolatban ez azt jelenti, hogy 
valaki a nehézségek árán is ragaszkodni fog 
a választottjához. Egy kapcsolat fennma-
radásának ez fontosabb jellemzője, mint, 
mondjuk, a szerelem. Nem azért mondom 
mindezt, mert le szeretném becsülni a sze-
relem értékét. Sőt. Fontosnak, ajándéknak, 
nagyszerű dolognak tartom, de nem elég egy 
kapcsolat fenntartásához. Ehhez elkötelező-
dés szükséges.

FENNTARTOTT EGYENSÚLY

Általánosságban ezt úgy lehetne meghatároz-
nunk, mint érvek felsorolását. Azaz van egy 
igen és egy nem rubrika. Az illető számba ve-
szi, mi az, ami a kapcsolat mellett, és mi az, 
ami ellene szól. Ha a mérleg pozitív irányba 
lendül, megmarad a kapcsolat.

Persze, mint már utaltam rá, ez nem ki-
lengés, hanem biztos helyzet. A kapcsolat 
mellett szólhat például a szerelem, közös 
érdeklődés és elfoglaltságok, közös gyerek, 
kapcsolatba fektetett energia. Ellene szólhat 
a kapcsolat fenntartásának (anyagi, pszicho-
lógiai) költsége vagy más, alternatív kapcso-
latok vonzó volta.

Ha az egyensúly hosszú távon felborul, 
akkor kerül veszélybe a kapcsolat. A párok 
sok mindent elkövetnek azért, hogy a kap-
csolat megmaradjon, sőt megerősödjön. Ez is 
az elköteleződés.

Ha párkapcsolati elköteleződésről beszé-
lünk, akkor nem csak házassági kapcsolatra 
gondolunk. Hiszen vannak jobban elkötele-
zett és kevésbé elkötelezett házaspárok, és 
ugyanúgy léteznek együtt élő, de egymásnak 
komolyan elkötelezett párok.

Persze olyannal is találkozunk, aki éppen 
a házasság elkerülésével igyekszik elkerülni 
a komoly elköteleződést. És azt, gondolom, 
mondanom sem kell, hogy mást jelent az el-
kötelezett kapcsolat egy gimnazista korú és 
egy negyvenes éveiben járó párnál. Az elkö-
teleződésben mégis fontos lépcsőfok a házas-
ság, hiszen egy lépéssel közelebb visz, elköte-
lezettebbé tesz a másik iránt.

MAGASABB SZINTEN

A házasság meglépése is jelezhet valamiféle 
elköteleződést. Ez is egy fontos szempont. 
Sokat segíthet, ha tudunk az elköteleződés-
re mint folyamatra is tekinteni. A folyamat 

első foka a kapcsolat kezdeti szakasza. Az 
az időszak, amelyet euforikus helyzetnek is 
nevezhetnénk.

Az ember ilyenkor tele van várakozással, 
nagy energiákat szabadít fel annak érdeké-
ben, hogy megvalósítsa az új feladatot, jelen 
esetben azt, hogy a szerelem teljes lehessen. 
Ilyenkor a feladatok szépségei kerülnek elő-
térbe, a felmerülő nehézségek eltörpülnek. 
Sőt hajlamos a személy a nehézségeket vala-
miféle véletlennek gondolni, illetve a külső 
körülmények következményének. Ezért nem 
kell elsietnie a házasságot.

Aztán ez az euforikus állapot alábbhagy 
és a kiépített elköteleződés fenntartása válik 
fontos feladattá. A sokféle pozitív hatás, él-
mény mellett meg kell birkózni számos ne-
hézséggel is. A személy ezeket már nem ké-
pes csupán átmeneti gondokként kezelni, így 
valamiféle stratégiát alakít ki arra, hogy ne 
szorongjon folyamatosan, illetve meg tudja 
oldani a gondjait.

A kezdeti állapotból, melyben a gondok 
csak átmenetinek voltak tulajdonítva, a ne-
hézségek sok esetben hirtelen, váratlanul 
törnek a személy tudatába. Egyszerre csak 
eltörpülnek a pozitívumok, és a negatívumok 
kezdenek uralkodni.

Ami tegnap még jó volt, ma már hirte-
len teljesen rosszá változik. Az már kevés és 
silány. De ettől még nem kell felszámolni az 
elköteleződést, és nem is szokták ezt tenni. 
Ekkor következik a mérlegelés és a megoldá-
sok keresése.

Árnyalt a kérdés, és annyi szempontról 
lehetne és kellene beszélni még. De egy biz-
tos. A házasság az együttéléssel összehason-
lítva abban is több, hogy megerősíti az egy-
máshoz tartozást. Az átgondolt és jó időben 
kimondott igen meghatározza és erősíti, biz-
tosabbá teszi az elköteleződést. Biztosabbá 
teszi a bizonytalant.

G�����-S�� ! J#$�� Z%&�%�''�
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Milyen a jó lelkipásztor?
„Őszinte, elfogadó, hiteles.” Több mint két-
száz ember mondta el véleményét, mit gondol, 
milyen a jó lelkész. A Magyar Református 
Egység napján a Debreceni Református 
Hittudományi Egyetem pavilonjában töb-
bek között arról kérdeztük az egység napjára 
látogatókat, hogy milyen tulajdonságokkal 
„kell” hogy rendelkezzenek a lelkipásztorok.

A legtöbben – húsz százaléka a válaszadók-
nak – az őszinteséget írták, utána szorosan 
– egy százalékkal lemaradva – az elfogadás 
áll, a dobogó képzeletbeli, harmadik helyére 
pedig a hitelesség került.

A LELKÉSZ „FESZÜLTSÉGCSERÉT” VÉGEZ

Az „őszinteség”, „elfogadás” és „hitelesség” 
mögött a „példamutató”, „kedves” és „oda-
fi gyelő” jelzők is rajta voltak a listán. A valós 
és vélt elvárásokról, a megfelelésről Hajdú-
bagos fi atal lelkészével, az egyetem doktoran-
duszával beszélgettünk.

Czeglédi Péter Pál szerint ezeknek az el-
várásoknak megfelelni alapvetően nem ne-
héz. „Az ember természetéhez ezek a jegyek 
alapvetően közel állnak. A gond inkább az, 
hogy az alaptermészetet számtalan külső té-
nyező befolyásolja.

A lelkésztől nagyon egyenletes és kiszá-
mítható érzelmi életet, reakciókat várnak 
el – holott a családom, egészségi állapotom, 
anyagi helyzetem és még számtalan tényező 
befolyásolja, hogyan reagálok egy helyzetre.”

A lelkész „feszültségcserét végez” – 
mondja. Az otthoni feszültséget viszi a gyüle-
kezetbe, a gyülekezetben kapottat pedig haza. 
A hittudományi egyetem doktoranduszának 
a szelep, amely megóvja életének mindkét te-
rületét, a hit és a sport. „Feltöltött lélekkel és 
»rommá« mozgatott testtel” az ember több 
feszültség átalakítására képes.

„IMÁDKOZVA ÉS IZZADVA”

A Hajdú-Bihar megyei településen minden-
ki kirakatban él – mondja a lelkipásztor. 
„Mindenki ismer mindenkit és mindenkiről 
véleménye van. Ez örök érvényű igazság.

Lelkészként ez azért nehéz, mert nagy a 
kísértés arra, hogy kirakatba tegyük magun-
kat és mindig a szebbik felünket mutassuk. 
Ennek a látszatnak a fenntartása fárasztó és 
veszélyes, mivel csalódásokhoz vezet.

Én igyekszem ugyanaz az ember lenni 
mindenütt. Czeglédi Péter Pál vagyok minden 
helyzetben, és nem próbálom meg a karakte-
rem rossz tulajdonságait eltüntetni, illetve a 
jó tulajdonságait felerősíteni. Igyekszem egy 
lenni a falusiakkal. Így kevésbé csalódnak, 
és megértik azt is, hogy a hit nem csupán a 
szentek játékszere, hanem minden embernek 
öröme és vigasztalása” – vallja. 

BIRKÓZNI ISTEN IGÉJÉVEL

A Debreceni Református Hittudományi 
Egyetemre idén húszan jelentkeztek lelkész-
nek. Az egyetem rektora felelősségről, a lel-
készképzés megújulásáról és az alapvető em-
beri értékekről beszélt.

Kustár Zoltán szerint az, hogy többen 
jelentkeztek idén lelkész szakra, azt mutatja, 
hogy a hivatás továbbra is vonzó, az egység 
napján megfogalmazódott elvárások pedig 
fontos attitűdjei a lelkészi hivatásnak. Ezek 
az elvárások azonban az utóbbi évtizedekben 
erősödtek fel.

„A rendszerváltás előtti korokban az em-
berek ahhoz voltak szokva, hogy egy meg-
kérdőjelezhetetlen tekintélytől készen kapják 
az igazságokat. Ma a demokratikus világban 
természetes az igény, hogy egy közösség az 
értékeket megvitassa, illetve közösen fogal-
mazza meg, hogy aztán azzal azonosulni is 
tudjon. Isten igéjével kapcsolatban is igény-
lik, hogy mögé lássanak.

Természetesen vannak hitigazságok és 
etikai normák, amelyek megkérdőjelezhetet-
lenek, de a mai gyülekezetek igenis jobban 
igénylik, hogy a lelkész emberi arcát is lássák.

Nem egy gépies szócső szerepét osztják 
a lelkészre, hanem olyan őszinte embert 
szeretnének látni, akiben szintén kétségek, 
gyötrelmek vannak, akinek magának is 
meg kell birkóznia az Isten igéjével. Látni 
akarják az emberek, hogy a lelkész is egy 
maguk közül, és akkor el tudják fogadni 

azt, amit Isten nevében a számukra közve-
tít” – tette hozzá a rektor.

MENEDÉKKÉNT FELVETT JELMEZ

Arra a kérdésre, hogy mit tehet a teológia, 
hogy a végzett lelkészek még felkészültebbek 
legyenek, Kustár Zoltán azt válaszolta, hogy 
ezek az attitűdök nem tárgyi tudásra épül-
nek, szemben például azzal, hogy mit mon-
da Biblia és hogyan válasszuk külön a Biblia 
szövegének a ránk gyakorolt első hatását a 
szerző szándékolt üzenetétől.

„Azt gondolom – mondta a rektor –, 
hogy az önismeret a legfontosabb, ami itt 
hasznára lehet a lelkész-jelöltjeinknek.”

„A jövő tanév kiemelt feladata lesz a 
lelkészképzés átgondolása. Ennek keretében 
mindenképpen szeretnénk kötelezővé tenni 
a lelendő lelkészek számára az önismereti 
jellegű kurzusokat. Nagyon fontos ugyanis, 
hogy a lelkész tudjon önmagára refl ektálni, 
önmaga lelki státuszával, gondjaival, erőssé-
geivel tisztába jöjjön.

Az őszinteség és a hitelesség elképzelhe-
tetlen önismeret nélkül – mondta a rektor. 
– Ameddig valaki felvett jelmezként tekint a 
lelkészi hivatásra, addig sem őszinte, sem hi-
teles nem lesz.

Kálvin János Institúciójának a kezdő 
gondolata is ez: »Ismerd meg Istent és ismerd 
meg önmagad«” – zárta gondolatát az egye-
tem vezetője.

D���� Z���



Ha arra kérlek…
Ha arra kérlek, hogy hallgass meg, és te ta-
nácsot adsz – nem teljesíted a kérésemet.

Ha arra kérlek, hogy hallgasd meg az ér-
zéseim, és te elmagyarázod, hogy miért rosz-
sz, hogy úgy érzek, ahogy érzek, akkor rám 
tiportál.

Ha arra kérlek, hogy hallgass meg, és te 
úgy érzed, hogy valamit tenned kell, hogy a 
problémám megoldódjon, bocsáss meg, de én 
úgy érzem, hogy te süket vagy.

Nem kértem mást, csak hogy fi gyelj és 
hallgass meg. Nem kértem, hogy tanácsolj, 
sem hogy tegyél, nem kértem mást, csak hogy 
fi gyelj és hallgass meg.

Nem vagyok tehetetlen, csak gyönge és 
elesett. Amikor teszel valamit helyettem, amit 
nekem kellene megtennem, csak megerősíted 
a gyengeségemet és a félelmemet.

De ha elfogadod, hogy úgy érzek, ahogy 
érzek, még ha ez az érzés számodra érthetet-
len is, lehetővé teszed számomra, hogy meg-
vizsgáljam, és értelmet adjak az értelmetlen-

nek. S ha ez megtörtént, a válasz világossá 
válik, tanácsra nincs szükség.

Talán ezért használ sok embernek az 
imádság. Mert Isten nem ad tanácsot, sem 
megoldást. Csak fi gyel és hallgat. A többit 
ránk bízza.

Tehát te is, kérlek, fi gyelj rám, és 
hallgass meg. És ha szólni akarsz, várj 
egy kicsit. 

Akkor majd én is tudok rád fi gyel-
ni. (Embertárs, I. évf. 1. szám, 2003.  
április)
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A keresztyén párkeresés tipikus buktatói
A nagy remények keresztyén párkereső-
ként nem alaptalanok, hiszen Isten valóban 
megáldhatja majd a kapcsolatot, de nem fog 
erőszakkal elhurcolni olyan helyekre, ahol 
ismerkedhetsz, nem fogja a nevedben rande-
vúra hívni a kiszemeltet, sőt, meg sem szó-
lítja helyetted őt. Könnyebb Istent hibáztatni 
vagy kérdőre vonni, mint belátni: többet is 
tehetnénk.

A „NAGY Ő”

Az Igazi gondolata nem kizárólag keresz-
tyén körökben fedezhető fel, egy velejéig ro-
mantikus alkat Isten nélkül is gondolhatja, 
hogy egyetlen meghatározott személy van 
a világon, akivel ő boldog lehet, aki mellett 
kiteljesedik.

A hívő romantikusok számára tovább 
bonyolítja az egyismeretlenes egyenletet, 
hogy a Gondviselés könnyen félreérthető ta-
nításával, Isten mindenhatóságával és min-
dentudásával kilyukadhatunk oda, hogy két 
ember – a szó legszorosabb értelmében – egy-
másnak van teremtve.

Ha teológiai megfontolások alapján kö-
zelítjük meg a kérdést, ne feledkezzünk meg 
arról a huncut tényről, hogy valamit elő-
re eldönteni és előre tudni NAGYON nem 
ugyanaz. 

Isten nem távirányítós autókat alkotott, 
hanem szabad akarattal ruházott fel minket. 
Igen, Ő tudja, kivel kötöd össze az életed, de 
nem döntötte el előre helyetted.

A párkeresés időszakában a „nagy ő” 
gondolata azért lehet veszélyes, mert leveszi 
az illető válláról a felelősséget. „Igen, ő vár 
rám valahol, eljön az ideje és találkozunk.” És 
most? Most még várunk. A sült galambra…

LÉTEZIK-E A „NAGY Ő”? IGEN IS MEG NEM IS

Azt gondolom, több olyan emberrel találko-
zunk életünk során, akivel boldogok lehet-
nénk. Hogy hányan vannak, az függ a sze-
mélyiségünktől, kezdve azon át, mennyire ki-
terjedt az ismeretségi körünk, egészen odáig, 
hogy mikor és hová születtünk számos szem-
ponttól. Ezek a személyek alkotják a „poten-
ciális nagy ő” kategóriát. 

Az lesz az Igazi, aki mellett te teljes em-
berként, nem csupán hirtelen feltörő érzé-
sekre támaszkodva, hanem tudatosan igent 

mondasz. Nem egy tökéletes férfi  vagy nő 
felkutatása a cél.

Emberek vagyunk hibákkal, néha száj-
szaggal. A párkapcsolat kérdése, hogy a két 
fél alkalmas-e arra, hogy közösen járják az 
utat, hívőként; hogy együtt közelebb kerülje-
nek Istenhez, aki a beteljesülés és a boldogság 
forrása. Ennek a kiderítése, egymás megisme-
rése időt vesz igénybe. A sült galamb tehát lé-
tezik, csak nem várni kell, hanem elkészíteni.

FOKOZATOK

Egy keresztyén a házastársát keresi. Ez jó 
kiindulópont. A probléma csak az, hogy ezt 
sokan feszültségforrásként élik meg. Akivel 
jársz, ha minden jól megy, egy nap a há-
zastársad lehet, ám egy randevú még nem 
lánykérés.

Ha azért nem találkozol valakivel / nem 
hívod el, mert nem tudod elképzelni, hogy 
együtt élitek le az életeteket, a saját dolgod.

Az első néhány találkozás épp arra való, 
hogy megismerjétek egymást, hogy felmérjé-
tek, lehet-e jövője a kapcsolatnak. Ha nem, 
akkor sincs semmi baj. Beszélgettél, vacso-
ráztál egy jót valakivel.

A kapcsolat fokozatainak fi gyelmen kívül 
hagyásával magunk alatt vágjuk a fát. Ne di-
menzionáljuk túl az első randevút! Ha feszül-
ten azon tanakodsz, tud-e főzni és hány gyere-
ket akar, az kifejezetten rosszul is végződhet. 
Tehát lazíts, aztán megszervezed az esküvőt, 
ha majd eljutottál odáig. (777blog.hu)
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Az áhított csoda
Amikor két fi atal összeházasodik, általában 
rövid idő után gyermeket szeretne. Úgy lesz 
teljes a család, ha az Úr megáldja gyermekek-
kel. Így is történik ez a házaspárok túlnyomó 
többségénél, de van 15-20 százalék, aki né-
hány év után rájön, hogy valami gond van, 
mert a várt gyermek érkezése késik vagy el 
is marad.

Több év eredménytelen próbálkozás után ál-
talában felkeresnek egy szakembert, és követ-
kezik az okok feltárása. Néha szervi eredetű 
problémáról van szó, máskor néhány hónap 
alatt orvosolható gondról, de sok esetben 
semmilyen szervi okot nem találnak, mégis 
fel van borulva a hormonháztartás, és több-
évi kezelés, orvostól orvosig járás sem hoz 
eredményt, a sorozatos kudarc pedig egyre 
elkeseredettebbé teszi a párokat.

MI VAN A HÁTTÉRBEN?

Mi lehet a háttérben ott, ahol semmilyen 
szervi rendellenesség nincs? Amikor a gyer-
mek évek múltán sem jön, a hormonkeze-
lések csak újabb problémát generálnak, és 
mikor kikezelték a bajt, kezelni kell a mellék-
hatásokat, és sikertelen próbálkozások után 
általában környezetváltozást javasolnak az 
orvosok. Miért?

Mert ki kell mondani: nem biztos, hogy 
a pár egyik tagja meddő, hanem lehet, hogy 
a kapcsolat az. Statisztikák számolnak be ar-
ról, hogy sok házaspár válik el, ha nem szü-
letik gyermek, és azt hozzák fel érvként, hogy 
a gyermekért való küzdelemben elhidegültek 
egymástól.

Én ezt teljesen másképp fogalmaznám 
meg. A küzdelem, a harc egy célért általában 
összekovácsol embereket, párokat, nem el-
választani szokott. Itt általában az történik, 
hogy a kapcsolat nem működik, és a nő szer-
vezete a helyzetnek megfelelően reagál.

Ha stressz, bizonytalanság érzése van egy 
kapcsolatban, még ha nem mondják is ki, 
vagy nem néznek vele szembe, akkor is ott 
van tudat alatt. És ha egy kapcsolat bizonyta-
lan, akkor a nő szervezete egészen egyszerűen 
nem engedi meg a teherbe esést.

Olyan hormonok aktiválódnak és szök-
nek a magasba, melyek megakadályozzák 
egy gyermek megfoganását.

Ezt a nőgyógyászok tudják, és azt szok-
ták javasolni, hogy a pár menjen szabadságra 
vagy változtasson környezetet, ne várja gör-
csösen a gyermeket.

AZÉRT EZ BONYOLULTABB

Hiszen amikor még nem tudták, hogy gond 
van valamilyen hormonszinttel, nem akartak 
görcsösen változtatni rajta, az a hormonház-

tartás valami más miatt zavarodott össze. 
Egészen pontosan azok miatt a parancsok 
miatt, amelyeket a nő szervezete diktált nem 
tudatosan.

Emellett vannak olyan nők, akik tudat 
alatt félnek az anyaságtól. Lehet a párkap-
csolat jó, de félnek anyává válni, félnek a 
felelősségtől. Valami trauma húzódik meg a 
félelmük mögött, s ennek ugyanaz a követ-
kezménye, mint fentebb: lehetetlenné válik a 
gyermek érkezése.

Sajnos ezt kevesen tudják, vagy kevesen 
ismerik be. És hiába nyaralás, környezetvál-
tozás, akár költözés, gyakorlatilag semmi 
sem változik, hiszen nem szüntettük meg a 
háttérben húzódó okot.

Sokkal hatékonyabb lenne többéves hiá-
bavaló kezelés után egy párterapeutát felke-
resni és megtalálni a baj gyökerét, beismerni 
és elfogadni azt, hogy senki sem tette rájuk 
ezt a terhet, illetve a probléma oka és megol-
dása is bennük van.

NEM PÓTCSELEKVÉS

Minden esetben, ahol nem a gyermek hiánya 
volt a probléma, akár megszületik a gyermek, 
akár nem, egy idő után rájönnek, hogy a gon-
dok valódi forrása a kapcsolatban rejlik, csak 
ha megszületik a várva várt gyermek, évekre 
eltolódik a probléma, mert van mivel foglal-
kozni: ott van a gyermek.

Ahol nem születik meg évek múlva sem, 
ott a probléma hamarabb felszínre bukkan, 
és akár el is válhatnak útjaik, amit persze rá-
foghatnak arra, hogy azért maradtak el, mert 
nem született közös gyerek.

KI A HIBÁS?

A Zsoltárok könyve 127. fejezetében írja: 
„Bizony az Úr ajándéka a gyermek, az anya-
méh gyümölcse jutalom.” Nehéz szembesülni 
azzal, hogy nem jár a jutalom, nincs elérhető 
távolságban az ajándék. Számkivetettnek és 
kitaszítottnak érzi magát az a nő, aki kép-
telen szülni, miközben mindenki másnak 
sikerül.

Megkérdőjelezi női mivoltát, nőiességét, 
és kisebbrendűségi komplexusa lesz egy idő 
után, mert úgy érzi, hogy ő sokkal keveseb-
bet ér, mint gyermeket szülő, nevelő nőtársai. 
Kerüli az anyák társaságát, ahol a fő téma a 
gyermeknevelés. Miközben azt hiszik, felvág, 
belül szenved.

És míg önmagát marcangolja, a valós 
gond nem kerül felszínre, hiszen kimond-
va-kimondatlanul a házastárs is őt hibáztatja, 
miközben a mélyben félelmek, traumák, szo-
rongások, kicsinyhitűségek húzódnak meg.

A szembenézés és a szüntelen imádko-
zás meghozhatja az eredményét. Ha nyitott 
szemmel járunk, előbb-utóbb észrevesszük 
a problémát, ami minden mögött van, mert 
idővel akkorára nő, hogy nem lehet elmenni 
mellette.

Sok példa van arra, hogy akár tíz év után 
is, amikor már senki sem hitte, megjött gyer-
mekáldás, vagy meddőségi diagnózissal élő 
nő szült egy új kapcsolatban. Mert a meddő-
ség sokszor csupán tünet.

Isten adjon bölcsességet azoknak, akik 
ezzel küzdenek, hogy meg tudják oldani va-
lódi gondjaikat!

G. S�. J����



Ha elengedsz, megtarthatsz!
Keresem a családom… mert fontos, mert 
szükséges kötődni valahova, mert ez ad erőt 
és biztos pontot a sokféle bizonytalanságban. 

Az örökbe fogadott gyerekek kamaszko-
rukban szinte kivétel nélkül elkezdik keresni 
szüleiket, igazi családjukat, mert kíváncsiak. 
Mert el szeretnék oszlatni a származásukkal 
kapcsolatos titkokat, kérdéseket, talányokat. 
Mert amíg nem ismerik a gyökereiket, addig 
mintha a semmiben, a levegőben lógnának.

Sokan mondják, hogy mindenáron, még 
ha csalódni fognak is, meg akarják ismerni a 
szüleiket. Nem azért, mert rögtön velük akar-
nak élni, hanem hogy végre legyen már vége 
az ezzel kapcsolatos „tudatlanságnak”.

Ez természetes igény, ezért nem szabad 
megijessze, féltékennyé tegye az örökbe foga-
dó szülőket.

Tudnunk kell, hogy a nyílt örökbeadás 
teljes és végleges lemondással jár. Ez azt is 
jelenti, hogy a biológiai szülő nem keresheti 

a gyerekét, de érdeklődhet felőle a gyámnál, 
a hivatalnál. A gyerek keresheti a szülőt, és 
a gyerek részéről kezdeményezett esetleges 
találkozás felvetésével kapcsolatban a szülő 
dönthet úgy, hogy vállalja, illetve nem vállal-
ja a „szembesítést”.

CÉLRAVEZETŐ ŐSZINTESÉG

Sok esetben aggódnak az örökbeadók, hogy 
gyerekük nem érti meg szempontjaikat, ezért 
sok találkozás indul nehezen vagy egész egy-
szerűen meg sem történik. A gyerekek el-
képzelik édesanyjukat: mosolygós, kedves, 
szép… és aztán eszükbe jut: mi van, ha még-
sem ilyen, sőt?

Előfordul, hogy a vér szerinti anya érvei 
valósak és meggyőzőek, s a találkozás nyo-
mán érdekes kapcsolat kezdődik: ismerkedés 
egy idegennel, aki a biológiai szülő szerepét 
töltötte be.

„Anya, apa, nem akarok elköltözni és 
nem akarom felrúgni az eddigi életemet. Ti 
vagytok a szüleim. Elég, hogy tudok róla, és 
már nem csak a képzeletemben él” – vallja 
egy csecsemőkorától örökbe fogadott gyerek 
a szüleinek.

Nem jó megoldás a titkolózás. A gyerek 
úgyis megtudja az örökbefogadás tényét, és 
jobb, ha a szüleitől értesül róla. Így nagyobb 
az esély arra, hogy bizalommal kérdez és el-
mondja kétségeit.

Nem jó a titkolózás, hiszen ha vala-
hogyan megtudja a gyerek, a felnőtté vált 
ifjú az igazat, akkor a becsapottság érzése 
minden addigi szeretetet és gondoskodást, 
melyet szüleitől kapott, semmissé tehet. A 
megfelelő időben alkalmazott őszinteség és 
nyíltság a helyes. Ez nem csak örökbefoga-
dásnál alapozza meg örökre a családi, em-
beri kapcsolatokat.

P������
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„Egy meghiúsult abortusz áldozata vagyok”
Cristiano Ronaldo a világ labdarúgásának 
egyik legnagyobb csillaga: ötszörös aranylab-
dás, a Facebookon több mint 120 millióan 
követik, napjaink egyik ikonikus sztárja. De 
Cristiano Ronaldónak van egy sokkal kevés-
bé ismert története is: egy meghiúsult abor-
tusz áldozata volt a most már mindenki által 
körülrajongott labdarúgó.

MINDEN MÁS LETT

Édesanyja, Dolores Aveiro önéletrajzi köny-
vében, az Anyai bátorságban (Madre coraje) 
bevallotta, hogy a sztár focista „nem kívánt 
gyermek” volt, és Dolores arra kérte orvosa-
it, hogy végezzenek rajta abortuszt. Az or-
vosok azonban megtagadták kérését, így a 
nő megkísérelte házi módszerekkel elhajtani 
magzatát. Könyvében azt írja, hogy forralt 
fekete sört ivott és addig futott, amíg azt 
érezte, hogy mindjárt összeesik.

Persze ma már teljesen máshogy gondol-
kodik fi áról, akit akkor is ugyanígy szeretne, 
ha nem lenne százmilliók által ünnepelt sztár: 
„Cristianónak köszönhetek mindent, amim 
van” – vallja most már Dolores Aveiro.

Idővel Ronaldo is megtudta, hogy édes-
anyja véget akart vetni az életének még a mé-
hében, de csak a focista tudná megmondani, 
hogy valójában mennyire érintette meg ez a 
dolog.

Édesanyja szerint Ronaldo ezzel kapcso-
latban csak viccelni szokott: „Figyelj, anya, 
akkoriban el akartál vetetni, most pedig én 
tartom el a családot.”

Nem Ronaldo édesanyja az egyetlen nő, 
aki megbánta, hogy az abortusz mellett dön-
tött. Szerencsére újabb és újabb eljárások 
vannak már arra is, ha valaki azonnal meg-
gondolja magát és mégis szeretné megmente-
ni gyermekének életét.

SÜRGŐSSÉGI VISSZAFORDÍTÓ

Autumn Barnes, miután bevette az RU–486 
nevű abortusztabletták közül az elsőt, úgy 
döntött, hogy mégis meg akarja tartani a 
gyermekét. Hála az égnek dr. Matt Harrison 
létrehozta a „sürgősségi abortusz-visszafor-
dító tabletta felszerelést”, és progeszteront 
adott a nőnek azért, hogy visszafordítsa az 
abortusztabletta hatását. Az eljárás sikeres 
volt, így Barnes egészséges kisfi únak adhatott 
életet.

LEHET MÁSODIK ESÉLY

Azok a nők, akik már terhességük második 
harmadában vannak és az ún. „tágítás és 
kiürítés” típusú abortusz mellett döntenek, 
szintén megállíthatják a folyamatot, bizakod-
va ezzel egy második esélyben.

Egy ilyen nő egyszer megszólított egy 
életpárti aktivistát egy abortuszklinika előtt 
és elmondta neki, hogy meg szeretné állíta-
ni a háromnapos procedúrát, amelyet már 
elkezdett. 

Elmesélte, hogy a barátja erőltette rá a 
terhességmegszakítást. Az aktivista elkísérte 
a nőt egy olyan klinikára, ahol az orvosok 
vissza tudták fordítani a folyamatot.

ISTEN AKAR!

Az, hogy valakit a „nem kívánatos” kifeje-
zéssel illetnek, még ha az egyik szülő teszi is, 
semmit nem mond el egy élet értékéről. Lehet, 
hogy az édesanyja nem akarta Ronaldót, ma 
mégis számtalan ember „akarja” őt, beleért-
ve az elkötelezett rajongóit, akik minden-
hová követik, amolyan Beatles stílusban. 
Természetesen nagyon is „akarja” őt a kisfi a, 
és ugyanaz az édesanya is, aki egyszer az gon-
dolta, hogy el kell őt vetetnie.

„Én a legjobbnak születtem. Az életemet 
is így élem” – mondja az a sztár, aki sohasem 
születhetett volna meg, ha az orvosok elvég-
zik az édesanyja által annyira kívánt abor-
tuszt. De jó, hogy nem tették! (Live Action, 
fordította: Gedeon Anna)
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Konfi rmációs találkozót tartottak Csatárban
A 25, 50, 60 és 70 éve konfi rmáltak talál-
koztak pünkösdvasárnap délelőtt a hegyköz-
csatári református templomban.

Vasárnap, 2019. június 9-én reggel kettős 
ünnepre hívogatták a híveket a hegyközcsa-
tári református templom harangjai.

A LÉLEK EREJE

A keresztyén egyház születésnapját jelentő 
pünkösd történéseit megörökítő Újszövetség 
részletesen leírja, miként szállt le azon a na-
pon a Jézus Krisztus által mennybemenetele 
előtt megígért Szentlélek a tanítványokra. A 
Szentlélek kiáradt az apostolokra, betöltöt-
te őket megvilágosító, lelkesítő, szeretetet 
sugárzó kegyelmével, hogy képessé váljanak 
Jézus Krisztus missziós parancsának telje-
sítésére, és ők különféle nyelveken kezdtek 
beszélni.

Péter apostol prédikálásának hatásá-
ra sokan megtértek, belőlük alakult meg 
az első keresztény gyülekezet, a jeruzsálemi 
ősegyház.

ELŐDÖK ÉS UTÓDOK

Másrészt több évtizeddel ezelőtt konfi rmál-
tak találkoztak, azok, akik 25, 50, 60, 70 
évvel ezelőtt ennek az ősi templomnak a falai 
között, a gyülekezet és a presbitérium előtt 

sikeresen számot adtak hitbeli jártasságuk-
ról, és ezáltal a hegyközcsatári gyülekezet új, 
úrvacsorával élő tagjaivá válhattak.

Miklós Csaba Péter igemagyarázatában a 
Szentlélek eljöveteléről és az ősegyház meg-
alakulásáról prédikált, s emellett a konfi rmá-
ció fontosságát is kiemelte.

Az úrvacsoravételt a frissen konfi rmáltak 
kezdték, majd névsorolvasás következett, s 
a 25, 50, 60, 70 éve konfi rmáltak állhattak 
az úrasztala köré, hogy a szent jegyekkel ün-
nepélyesen is megpecsételjék Jézushoz való 
tartozásukat.

Az idén jubiláló konfi rmáltak több évti-
zeddel ezelőtt ünnepi ruhában, jól felkészül-
ve, de izgatottan tettek bizonyságot hitükről. 
Ma ugyanazt az izgalmat, örömöt élték át, a 
találkozás örömét, hiszen ki helyből, ki tá-
volabbról érkezett erre az ünnepségre, hogy 
felidézze emlékeit, azt,amikor közösen éne-
kelték: „Vallást tettünk szent hitünkről…”, 
hogy feltöltődjenek a Szentlélek erejével, 
megerősödjenek a hitben és közös úrvacsora-
vétellel megpecsételjék azt.

EGYMÁSSAL EGYETÉRTÉSBEN

Voltak, akik nem jöhettek el, ki beteg-
ség, ki pedig idős kora és a nagy távolság 
miatt, és voltak, akik azért nem lehettek 
közöttünk, mert a Teremtő magához szólí-
totta őket. A megjelentek társaikra és egy-

kori lelkipásztoraikra egyperces csenddel és 
a templom harangjainak összecsendítésével 
emlékeztek.

Mindenki egy emléklapot kapott ez al-
kalomból. Az egyházközség főgondnoka, 
Tóth Zsigmond nyújtotta át ünnepi meg-
emlékező beszéd kíséretében. Pál apostol 
Rómabeliekhez írt levelének 12,15-18 verse-
it idézte: „Örüljetek az örülőkkel, sírjatok a 
sírókkal. Egymással egyetértésben legyetek, 
ne legyetek nagyratörők, hanem az aláza-
tosakhoz tartsátok magatokat. Ne legyetek 
bölcsek önmagatok szerint. Ne fi zessetek 
senkinek rosszal a rosszért. Arra legyen gon-
dotok, ami minden ember szemében jó. Ha 
lehetséges, amennyire tőletek telik, éljetek 
minden emberrel békességben” – hangzottak 
a főgondnok intő szavai.

JÓLLAKVA HÁLÁVAL ÉS SZERETETTEL

Az ünnepi együttlétet még színesebbé tet-
te a hegyközcsatári Nagy Géza Református 
Énekkar és a hegyközcsatári vallásórás 
gyerekek együttesének szolgálata Miklós 
Spurigán Zoltán karvezető irányításával, va-
lamint a Keresztyén Ifjak hálaadó és dicsőítő 
énekszolgálata.

Amíg zárásként még egy csoportkép ké-
szült az ünnepeltekkel, a gyülekezeti házban 
már terített asztal várta a vendégeket.
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Kisrégiós presbitertalálkozó és -képzés           
Immár huszonöt éve rendeznek a Hegyközben 
presbitertalálkozót és presbiterképzést a ré-
gióhoz tartozó református egyházközségek 
presbiterei.

A kibővített hegyközi kisrégiós presbiterta-
lálkozót és -képzést idén a hegyközszáldo-
bágyi református templomban tartották meg 
szombaton, 2019. május 25-én.

Jelen voltak nyolc egyházközség képvi-
selői, lelkipásztorok, főgondnokok, gondno-
kok, presbiterek, hogy az áhítat és előadások 
után beszámolhassanak egymásnak az elmúlt 
egy évben történtekről.

Találkoztak, hogy javaslatokat, megoldá-
sokat terjesszenek a jelenlévők elé a gyüleke-
zeteink, református közösségeink építésével 
kapcsolatban.

A JÓRA TÖREKEDNI MINDEN HELYZETBEN

A nyitó áhítatot Kelemen István, a Hegyköz-
száldobágyi Református Egyházközség lelki-
pásztora tartotta, igemagyarázatát az 1Tesz-
sz 5,15 verseire alapozta: „Hiszen valameny-

nyien a világosság és a nappal fi ai vagytok, 
nem vagyunk az éjszakáé, sem a sötétségé, 
vigyázzatok, hogy senki se fi zessen a rosszért 
rosszal, hanem törekedjetek mindenkor a jó-
ra egymás iránt és mindenki iránt.”

Az áhítat után elsőként a házigazda lel-
kipásztor köszöntötte a jelen lévő presbitere-
ket, majd a Bihari Református Egyházmegye 
esperese, Dénes István Lukács lelkipásztor 
biztató szavai következtek, és Garnai Sándor, 
az egyházmegye főgondnoka, a Presbiteri 
Szövetség alelnöke osztotta meg gondolatait 
a presbitertalálkozó résztvevőivel.

A köszöntőbeszédek után a számbavételt 
a Bihari Református Egyházmegye Presbiter 
Szövetségének jegyzője tartotta meg, majd 
egy Reményik Sándor-verset hallhattunk 
Lovas Andrea hegyközszáldobágyi presbiter 
tolmácsolásában.

„MINÉL JOBBAN SZERETNI A MIENKET”

Rövid szünet után egy nagyon érdekes előa-
dásnak lehettünk részesei: Kelemen István 
lelkipásztor Épített mennyország – a keresz-

tyén templom mint liturgikus tér címmel érte-
kezett. Más felekezetek templomaival ismer-
kedtünk és azok tagjaival, „(…) hiszen minél 
jobban megismerjük, annál jobban fogjuk 
szeretni a mienket” – hangsúlyozta a lelki-
pásztor.

BESZÁMOLÓK ÉS TERVEK

Végezetül az egyházközségek lelkipásztorai-
nak, gondnokainak beszámolóit hallhattuk 
az elmúlt egy év megvalósításairól, idei terve-
ikről, okulva egymás példáin.

A presbitertalálkozón a hegyközcsatári 
gyülekezet presbiterei és lelkipásztora beje-
lentették, hogy a jövő év tavaszi presbiterta-
lálkozót ők szeretnék megszervezni, a hegy-
közkovácsiak pedig megerősítették, hogy az 
idén őszi találkozó és képzés házigazdái ők 
lesznek.

A többórás együttlét szeretetvendégséggel 
ért véget, a jelenlévők beszélgettek, ismerked-
tek, barátkoztak, hiszen minden hasonló ösz-
szejövetel közösségformáló és közösségépítő.
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Megálló vagy végállomás?
Az ismeretüket, hitüket megerősítő fi atalok 
számára a konfi rmáció gyakran a folyamat 
végét jelenti, így sokan elhagyják gyüleke-
zetüket. Hogyan segíthetünk abban, hogy a 
konfi rmandusok egyházunk valódi tagjaivá 
váljanak?

A konfi rmáció a protestáns felekezetek meg-
határozó gyülekezeti eseménye, amikor idő-
sebb gyermekek vagy felnőttek a közösség 
előtt tanúbizonyságot tesznek a keresztyén 
hitről szerzett ismeretükről.

A szó a latin confi rmatióból ered, amely 
megerősítést jelent. Az ekkor mondott foga-
dalom által a konfi rmáltak hivatalosan is az 
egyház tagjaivá válnak és részt vehetnek az 
úrvacsorai közösségben.

A konfi rmációt rendszerint pünkösdva-
sárnap vagy egy héttel előtte tartják, azonban 
időpontja tájegységenként, helyi szokásoktól 
függően változik, van, ahol virágvasárnapra 
esik e jeles esemény.

A felkészítési időszak tartama szintén 
változó, általában egy-két tanévet tesz ki, 
a gyermekek esetében ez az általános isko-
la hetedik és nyolcadik évére esik. Számos 
gyülekezetben a tizenhárom-tizennégy éve-
sek konfi rmálnak nyolcadik osztály végén, 
pünkösdkor. Számuk minden közösségben és 
minden évben más és más.

Előfordul, hogy több mint ötvenen 
konfi rmálnak egy évben, kisebb, kevésbé tra-
dicionális gyülekezetben ez a szám „csupán” 
egy-két fő is lehet.

A konfi rmáció általában családi esemény, 
ilyenkor rendszerint megtelnek a templomok, 
a konfi rmált fi atalok ekkor vesznek először úr-
vacsorát, ezt sokszor szüleikkel együtt teszik.

TÍZBŐL KILENC

A május 8-án tartott Együtt a hit útján – 
gyülekezetpedagógiai konferencia egyik nyi-
tott szekciójában azt vizsgálták, mit jelent a 
konfi rmáció a gyülekezeti integráció tükré-
ben, milyen tendenciákat fi gyelhetünk meg 
társadalmunkban, szolgálóként, lelkészként, 
gyülekezeti tagként hogyan viszonyuljunk a 
konfi rmandusokhoz és a konfi rmációhoz.

Az itt elhangzott közös beszélgetések 
alapján általánosságban elmondható, hogy 
tíz konfi rmáltból kilenc nem marad meg az 
adott gyülekezetben.

A gyermekek közül sokan úgy élik meg, 
hogy a nyolcadik osztály vége korszakzárás, 
az általános iskolai évek lezárását jelenti, en-
nek része a konfi rmáció, amely nem egy fo-
lyamat kezdetét, hanem végét jelenti.

A konfi rmáció eredetileg ennek éppen el-
lenkezője, hiszen a fogadalmat tett fi atal egy 
nagyobb közösség, a keresztyén gyülekezet és 
egyház szerves részévé, hivatalos tagjává vá-
lik, aki jelen van és lesz a közösség életében.

A több évszázados hagyomány, amely 
szerint a gyermek lekonfi rmál, korunkban 
eltűnőfélben van, a felnövekvő generációk 
számára már nem természetes, hogy gyerme-
kük konfi rmáljon, akkor sem, ha ezt a szülők 
annak idején, a kereszteléskor megfogadták.

A szülők közül sokan nem aktív tagjai an-
nak a gyülekezetnek, ahol gyermekük fogadal-
mat tesz, így a gyermekek nem látnak mintát a 
gyülekezeti tagságra, és a hitgyakorlásra sem.

Ezek a tényezők együttesen nehezítik 
meg, hogy a konfi rmált fi atalok valóban egy-
házunk tagjaivá váljanak.

GENERÁCIÓS KÜLÖNBSÉGEK

A nehezítő körülmények azonban nem me-
rülnek ki a családi háttérben, az életkorban 
és a személyes hit kérdésében. Számos gyü-
lekezetben nem működik ifjúsági közösség, 
amely korosztályban a legközelebb áll a 
konfi rmáltakhoz és kaput nyithat a nagyobb, 
korban idősebb gyülekezethez.

Túl ezen, az idősebb generációk nem tud-
nak vagy nem akarnak nyitni a tizenéves fi a-
talok irányába, akik számára szintén nehéz-
séget okoz náluk jóval idősebb emberekhez 
közösségi szinten kapcsolódni. Hazánk belső 
és külső migrációja, az elköltözések miatt sok 
helyen eleve nem lehetséges, hogy a konfi r-
máltak integrálódjanak a helyi gyülekezetbe, 
mert olykor az egész család elhagyja az adott 
települést.

EGY LEHETSÉGES ÚT

Az ifjúsági közösség (ifi ) az egyik legeredmé-
nyesebb integrációs helye lehet a konfi rmál-
taknak. Vannak gyülekezetek, ahol a konfi r-
máció után válhat valaki a helyi ifi  tagjává, 
máshol már a konfi rmandusok is az ifi  tagjai, 
egy közösségben vannak az idősebb, általá-
ban középiskolás korosztályú fi atalokkal.

Ez utóbbi esetben a tizenhárom-tizen-
négy éves kamaszok nem élik meg olyan 
erősen a korszakzárást és ennek részeként a 
konfi rmációt mint valaminek a végét, mint 
azok, akik nem tagjai az adott gyülekezetnek 
vagy az ifi nek.

Közismert, hogy a kamaszok számára 
kulcskérdéssé válik az ún. vonatkoztatási 
csoport, az a saját korosztályú közeg, amely-
hez tartozva erősödik és formálódik az iden-
titásuk. Az ifi  és így a gyülekezet tagjaként a 
konfi rmandusok előtt egyre természetesebbé 
válhat, hogy keresztyén közösséghez tartoz-
nak, ahol megélhetik a saját kamaszkorukat.

BIZTONSÁGOS TÉRBEN, SZOLGÁLATOT 
VÁLLALVA

Hogy ez megvalósuljon, az ifi nek és a gyüle-
kezetnek biztonságos térré kell válnia, amely 
megérti, elfogadja, direkt és indirekt neveli a 
konfi rmandusokat, ezt szeretettel, türelem-
mel és nem ítélkezve teszi.

A tizenhárom-tizennégy évesek zár-
kózottnak, gyerekesnek tűnhetnek, de na-
gyon hálásak a fi gyelemért, az elfogadásért, 
azért, ha nem lekezelően kommunikálnak 
velük.

A konfi rmálni készülők családja missziós 
terület, a gyülekezet és a lelkész számára fon-
tos céllá válhat, hogy a szülők megismerjék a 
gyülekezetet, és ne legyen idegen számukra az 
egyház, a keresztyén hit.

A valódi integráció során a konfi rmandu-
sok megismerik ezt a hitet, látják: a körülöt-
tük lévő fi atalok ismerik, megélik és gyako-
rolják keresztyén hitüket és ezt közösségben 
teszik.

Mind egyénileg, mind közösségileg fon-
tos, hogy a fi atalok konfi rmáció előtt és után, 
az ifi ben és később már idősebb gyülekezeti 
tagként szolgálatot vállaljanak a gyülekezet-
ben. Ez a szolgálat lehet egyszeri alkalom, de 
alapvetően rendszeresnek, állandónak kell 
lennie.

A tizenévesek így felelősséget kapnak, 
amely megtisztelheti őket, már nem egyéni-
leg, hanem közösségben kapcsolódhatnak a 
gyülekezethez.

Számukra a konfi rmáció már nem végál-
lomás, hanem megálló, egy bizonyos folyamat 
része lehet, amelyben valódi, szerves részeivé, 
tagjaivá válnak a keresztyén egyháznak.

S������ C�!"!
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Az vagy, amit megeszel!
Riasztó jelentés látott napvilágot: ételeinkkel 
és italainkkal átlagosan nem kevesebb, mint 
2000 apró műanyag darabot fogyasztunk 
el minden héten. Ez havonta körülbelül 21, 
évente pedig több mint 250 gramm műanya-
got jelent. Egészen konkrétan: hetente meg-
eszünk egy bankkártyányi műanyagot.

Figyelj oda arra, hogy mi kerül a tányérodra 
és poharadba! Napjainkban nagyon sokszor 
hallható ez a táplálkozástudatosságra fi gyel-
meztető mondat. Gondosan válogasd meg, 
hol és mit vásárolsz!

Hasznos tanácsok ezek, valóban. Ki-ki 
életmódjától, pénztárcájától függően töb-
bé-kevésbé követi is őket. Jól jövedelmező 
vállalkozások nőttek ki abból az igényből, 
hogy egyre inkább oda kell fi gyelnünk arra, 
mivel is tápláljuk magunkat.

Nyilván jó, ha fi gyelünk étkezési szoká-
sainkra. Ha törődünk magunkkal és család-
tagjainkkal. Ha tudatosabbak vagyunk vá-
sárláskor, fogyasztáskor egyaránt.

De mennyire lehetünk azok?
Sajnos, nem igaz, hogy minden ártalmas, 

káros dologtól távol tudjuk tartani magun-
kat. Ha dönthetnénk, választhatnánk, egé-
szen biztos, hogy egyikünk sem tenne a tá-
nyérjára hetente egy bankkártyát, azzal a fel-
kiáltással, hogy ropogtassunk belőle minden 
nap egy kicsit. Mégis ezt tesszük.

Megdöbbentő ezen a tényen túl az is, 
hogy az ún. mikroműanyagok elsősorban 
az elfogyasztott ivóvízzel kerülnek szerveze-
tünkbe. Nem kivétel ez alól a palackozott víz 
sem.

Mit lehet tenni? Hogyan lehet megállíta-
ni önmagunk mérgezését? A műanyag prob-
lémaköre korunk egyik legnagyobb környe-
zeti kihívása – halljuk egyre több helyről. 
Felmérésekkel, vizsgálatokkal alátámasztva.

A megoldáshoz mindenkire szükség len-
ne. Azokra is, akik gyártják a műanyagot, és 
azokra is, akik használják.

Mint olyan sokszor, most is tudjuk, mi 
lenne a megoldás. Ami jó, helyes, ami csök-
kentené a veszélyeztetettség mértékét. Csak 
valahogy mindig megállunk annál a pontnál, 
amelyiknél a tettek következnének. Mert gyö-
keres, alapvető változtatásra lenne szükség. 
Hogy ne legyünk telhetetlenek és pazarlók: 
hogy igazán éljünk. Ismerve az emberi termé-
szetet, erre a legkevésbé hajlandó. Egyéni és 
közösségi szinten is. Mi mégis megpróbálhat-
nánk. (reposzt.hu)
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Fricska
Egy lelkész nagyon kíváncsi volt a menny és 
a pokol közötti különbségre. Szinte-szinte be-
lepusztult kíváncsiságába. Ekkor a Jóisten egy 
angyalt küldött, hogy kísérje el őt előbb a po-
kolba. Itt egy hatalmas teremben terített asz-
talnál ültek a lelkek. De kezük helyén kana-
lak voltak, s ezekkel a kanalakkal nem tudtak 
enni, mert a kanalak hosszúsága miatt nem 

érték el a saját szájukat. Ez volt a szenvedés: 
nagyszerű étkek mellett éheztek-szomjaztak. 
Aztán a mennybe is fölröppentek. Itt is ha-
talmas terem. A lelkek itt is gazdagon terített 
asztalnál ültek, s itt is kanalak voltak a kezek 
helyén. De ezek a lelkek már nem éheztek, ha-
nem elégedettek és boldogak voltak, mert a 
mennyben egymást táplálták az emberek.
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Református 
templomot foglaltak 
el Iránban
Fegyverrel elfoglaltak egy református keresz-
tyén templomot Iránban, a keresztet is lesza-
kították az épületről. 

Május 9. sötét nap az iráni keresztyénség 
történetében. Azon a csütörtökön egy körül-
belül 50 fős kormányzati csoport megtámad-
ta a tebrizi asszír presbiteriánus gyülekezet in-
gatlanát. A híradások szerint lecserélték a zá-
rakat valamennyi ajtón, kamerákat szereltek 
fel, és arról tájékoztatták a gondnokot, hogy 
a keresztyéneknek el kell hagyniuk az épüle-
tet. Felmásztak a tetőre is, ahol eltávolították, 
majd összetörték a templom keresztjét.

„A kereszt számunkra hitünk szent jelké-
pe. Azt látni, hogy lerombolják azt, sok idős 
egyháztagunk számára a reménység elvesz-
tését jelentette” – számolnak be az őket ért 
legutóbbi atrocitásokról az Iráni Református 
Diaszpóra Egyház Zsinatának lelkészei. Azt 
mondják, az Irán területén már kétezer éve 
jelen lévő békés keresztyén közösséget súj-
tó fenyegetés súlyosabbá vált, mint valaha. 
Sokuknak azonban barátaik elvesztése sem 
túl nagy ár azért, hogy személyes és élő kap-
csolatban legyenek a Megváltóval.

„Minden korábbinál elhagyatottabb-
nak érezzük magunkat” – írják az Iráni 
Református Diaszpóra Egyház Zsinata ala-
pító bizottságának tagjai, akik attól félnek, 
hogy támadóik teljes megsemmisítésükre tör-
nek, és a következő célpontjuk a Szent Péter 
presbiteriánus gyülekezet, valamint a teherá-
ni zsinati központ lesz.

„Alázattal, mély fájdalommal és könnyek 
között fordulunk hozzátok. Bárcsak mélyen 
megérintené szíveteket kérésünk és imádság-
ra és cselekvésre indítana Titeket!” – szólítják 
meg nemzetközi partnereiket, így minket is.

A keresztyének üldözése kapcsán a Re-
formátus Egyházak Világközössége is fele-
melte a hangját és egyeztetett az Egyházak 
Világtanácsával is. A Magyarországi Refor-
mátus Egyház vezetői együttérzésüket fe-
jezték ki az iráni református közösséggel és 
támogatásukról biztosították képviselőiket.  
(református.hu)


